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در میان واژه های پرتکرار امروزه، از زبان رس��انه و مس��ئولین 

یا بین مردم، کلمهٔ »نخبه« را زیاد ش��نیده ایم. نخبه کیست 

و نخبگ��ی یعنی چ��ه؟ معنای لغ��وی آن یعنی انتخاب ش��ده. 

انس��ان ها در ش��روع هرکاری، اقدام به فکر و بررس��ی کرده و 

س��پس انتخاب می کنند. بنابراین نخبگی یعنی شروع یک 

 آن، انتخاب 
ِ

مسیر، مسیری که اساساً برای رسیدن به غایت

 امروز نخبگی را منحص��ر کرده در 
ِ
صورت گرفته اس��ت. بش��ر

مفاهیم و لغات فریبنده ای مانند تیزهوش��ی، استعداد برتر 

ب��ودن، رتبه، م��دال، مدرک، نمره و... اما ف��ارغ از این هیاهو، 

هی��چ ملاک معتبری برای س��نجش عقل، خ��رد و نور درایت 

انسان ها ارائه نشده. امروزه حتی ممکن است هوش و عقل 

م است، دوسویه بودن 
ّ
با هم یکی انگاشته شوند. آن چه مسل

مفهوم »نخبه« است. اگر در یک جامعه، انتخاب عقلا و بزرگان 

بر این شد که افرادی را برگزینند و بازار کلمهٔ »نخبگی« را داغ 

کنند، طبیعت��اً قبلش باید به این فکر کرده باش��ند که به چه 

هدفی این انتخ��اب را انجام می دهند؟ به ق��ول معروف، اول 

باید چاه را کَند و سپس منار را دزدید! در زمانه ای که می بینیم 

بسیاری از نخبگان، میل مهاجرت از کشور را دارند، قریب به 

اتفاق دست اندرکاران می گویند ما قصدمان نبود که این طور 

ش��ود. این یعنی عملی که انجام می دهیم با نیتی که در س��ر 

داری��م هم خوانی ندارد. از طرف دیگر، نخبه ای که خودش را 

انتخاب ش��ده و مس��ئول در برابر مسیر رشد نمی داند، یعنی 

روزهای عمرش را در مس��یری گذران��ده یا خواهد گذراند که 

ممکن است جهان را سخت تر و پیچیده تر کند، اما هیچ گاه آن 

را زیباتر، ماندنی تر و انسانیت را فراگیرتر نمی کند.

چه خ��ود را سیاس��ت گذار نخبگان دانس��ته، چ��ه مطالبه گر 

مسئولان، همه باید بدانیم وقت کم است. جهان ما به سرعت 

در حال تغییر است. رشد یا افولش را نخبگان جهان مشخص 

 انتخاب شدگان 
ِ

کرده و می کنند. دنیای امروز ما، نتیجهٔ عمل

و زبدگان روزگاران گذش��ته اس��ت. فرصت برای رشد کردن و 

رشد دادن، نخبه شدن و نخبه گونه زیستن، همیشه بسیار 

 به هدف نیاز به برنامه ریزی، روشن بینی، 
ِ

نیس��ت. رس��یدن

بینا ضمیری و مسئولیت پذیری دارد. اگر قائل به ساخته شدن 

یک بنای عظیم از آجر روی آجر گذاشتن هستیم، پس آجری 

ک��ه ام��روز روی آجرهای قبل��ی نگذاریم، دیگ��ر هیچ فرصتی 

برای��ش نخواهد بود، چون که فرص��ت فردا، هیچ گاه فرصت 

امروز نیست.

آجر امروز را فراموش نکنیم

آرمانوثیقزاده

دکترای برق قدرت -  طلای المپیاد جهانی نجوم

ازیادرفتهها
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خلاقیتمصنوعی؟
به بهانه نشست های AI و صنایع خلاق

بازاردیده
مصاحبه با علی بابایی، مدیرعامل ترب
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2  خبر و گزارش 

 امسال چهل نفر از بچه های گروه کوه دانشگاه باز 

هم قلهٔ دماوند را فتح کردند. خداقوت! 

  ورزش��کاران دانش��گاه ش��ریف توانس��تند در 

ش��انزدهمین دورهٔ المپی��اد ورزش��ی دانش��جویان 

سراس��ر کش��ور در مجموع ۴ مدال تیمی و انفرادی 

کسب کنند. 

 متأسفانه با خبر شدیم دکتر جلیل رضوی، استاد 

پیشکس��وت دانش��کدهٔ مهندسی ش��یمی و نفت و 

همچنین مهندس پارسا حقیقی نائینی، ورودی ۱۴۰۰ 

کارشناسی ارشد مهندسی کامپیوتر گرایش هوش 

مصنوعی دارفانی را وداع گفتند. روحشان شاد. 

 چهارمی��ن دورهٔ مس��ابقات بین الملل��ی ای��ده و 

اختراع��ات )IFIA( ب��ا همکاری ۴۰ کش��ور جهان به 

صورت مجازی برگزار ش��د ک��ه امیرمحمد بختیاری 

ورودی  ۱۴۰۱ مکانیک موفق به کسب مدال نقره شد. 

 دکت��ر عل��ی ش��ریفی زارچ��ی اس��تاد دانش��کدهٔ 

بازگش��ت  خب��ر  توییت��ی  در  کامپیوت��ر  مهندس��ی 

خ��ود ب��ه تدری��س در دانش��گاه را از مه��ر امس��ال 

منتش��ر کرد و اختصاص درس به ایش��ان در سایت 

 EDU ب��رای ت��رم پایی��ز ه��م دلیل��ی ب��ر صح��ت این 

ادعاست. 

 هفدهمی��ن دورهٔ همای��ش انتخ��اب ش��ریف یا 

معرفی رش��ته های دانش��گاه با حض��ور بیش از ۵۰۰ 

دانش آم��وز سراس��ر کش��ور، در س��الن آمفی تئات��ر 

دانشکدهٔ مدیریت و اقتصاد برگزار شد. 

 طی جلس��ه ای ک��ه س��ردار محمدی��ان، فرماندهٔ 

انتظام��ی ته��ران بزرگ ب��رای تصمیم گی��ری دربارهٔ 

وضعیت ایمنی اطراف دانشگاه مهمان شریف شد، 

تصمیم به راه اندازی ایستگاه مجهز مانیتورینگ و 

یک کلانتری گرفته شد که اکنون در مرحلهٔ ساخت 

و راه اندازی است. 

 محمدهادی مس��ماریان ورودی ۹۸ کارشناسی 

و ۱۴۰۲ ارش��د مکانیک توس��ط دبیرخانه ورودی ها 

به عنوان مس��ئول اردوی ورودی های ۱۴۰۳ انتخاب 

ش��د. ب��ا توجه ب��ه نتیج��هٔ نظرس��نجی برگزارش��ده 

ب��رای ت��داوم یا ح��ذف رندبن��دی ورودی ه��ای ۱۴۰۰ 

ب��ه قب��ل، ای��ن دانش��جویان ه��م از ای��ن ت��رم ب��ه 

 بع��د، انتخ��اب واح��د ب��دون رندبن��دی را تجرب��ه 

خواهند کرد. 

 کت��اب »مدیر ش��ریف«، زندگی نامه دکتر س��عید 

س��هراب پور توس��ط پژم��ان ع��رب و لی��لا پارس��افر، 

نویسندگان کتاب، در اجلاس سالیانهٔ پارک فناوری 

پردیس باحضور دکتر حسین افشین، معاون علمی 

رئیس جمهور رونمایی شد.

| از شریف چه خبر؟ |

»تلخ«ترین

س��ازمان امور دانش��جویان ش��هریور امس��ال هم مثل هر س��ال سهم 

دانشجویان از غذای دانشجویی سال بعد را تعیین کرد. طبق این نامه، 

غذای دانشجویی ۵۰ درصد گران تر می شود؛ غذاهای متوسط هزینه از ۸ 

هزارتومان به ۱۲ و پرهزینه ها از ۱۰ هزارتومان به ۱۵ افزایش پیدا می کنند. 

بند ۵ این دستورالعمل، اجازه گران تر کردن غذاها تا ۲۰ درصد دیگر هم 

به دانشگاه داده است!

 آیا دانشگاه همین میزان تلخ کام کردن دانشجویان را کافی می داند، یا 

از حق ۲۰ درصدی هم استفاده خواهد کرد؟ اما به نظر مهم تر از مسئلهٔ 

 کیفیت به 
ِ

چه��ار پنج هزارتومانی افزایش هزینهٔ غذا، افزایش نس��بت

قیمت غذاست که شاید تبدیل به یک آرزو شده است.

»لاک پشت«ترین

هفته اخیر، یکی از مهمترین هفته های تابس��تان برای دانش��جویان 

بود. چراکه هرکس��ی به فراخور سال ورودش به دانشگاه، از یکشنبه 

ت��ا چهارش��نبه واحده��ای آین��ده اش را انتخ��اب  می ک��رد؛ امّ��ا یکی از 

چالش��ی ترین نکات در این بین، دروس مرکز معارف بود. در حالی که 

اکثر دانشجویان از چندین روز قبل از موعد انتخاب واحدشان، برنامه 

درس��ی احتمالی ش��ان را چندین و چند مرتبه ب��الا و پایین می کنند، تا 

به چند طرح مناس��ب برای برنامه نیم سال بعد برسند، دروس مرکز 

مع��ارف با وج��ود پیگیری ه��ای زی��اد دانش��جویان در دیرترین زمان 

ممکن و در کمتر از ۲۴ س��اعت تا ش��روع انتخاب واحدها، به صورت 

تدریجی منتشر شد.

| ترین ها |

 همه دلخوشی ما 
ز جهان است حسین)ع(

آنچه در کاروان اربعین هیئت  گذشت 

»نظر به اتفاقات رخ داده در کشور عراق و ایجاد جوّ ملتهب 

سیاس��ی و امنیتی، وزارت کش��ور جمهوری اس��لامی ایران 

اعلام کرد تمامی مرزها تا اطلاع ثانوی مسدود می باشد.« 

از این خبر ۲ س��الی می گذرد و چه خوب که امسال شرایط 

مهیا بود تا کاروان، سفر خود را آغاز کند. نوشته اند اربعین، 

روزی اس��ت که جابر ب��ن عبدا... برای زیارت ش��هید کربلا 

وارد کرب��لا ش��د و اولین زائ��ر امام نام گرف��ت. حال قرن ها 

می گذرد و کاروان هیئت  برای نهمین بار عازم عتبات عالیات 

 یَنصُرُنی« را 
ٍ
ر

ِ
ن ناص

ِ
می شود. ۲۵ مرداد بچه ها ندای »هَل م

لبیک گفته و ۲۰۰ نفر از دانشجویان به سمت مرز شلمچه 

حرک��ت می کنند ت��ا ادامه دهن��دهٔ عملیات کربلا باش��ند. 

هرک��دام از بچه ها از طرف یک ش��هید آمده ان��د؛ اما همه 

یک نماد مش��ترک بر روی کوله دارند؛ نماد فلسطینی که 

مس��ئلهٔ اول جهان اس��لام اس��ت. بعد از عبور از مرز، ابتدا 

عزیمت به س��امرا و کاظمین می کنند و سپس کوفه. چه 

آهنگ ناخوشایندی دارد این نام! و چه بار سنگینی از رنج 

با خود می آورد! باری به سنگینی همهٔ رنج هایی که صاحب 

ذوالفقار از کوفیان کشید. به خانهٔ پدری که می رسند دیگر 

ح��س غرب��ت ندارند؛ اینجا بهش��ت نجف اس��ت. بعد از 

زیارت مسجد س��هله و کوفه، در حرم جمع می شوند تا با 

روضه ای دس��ته جمعی با مولا وداع کنند. به سمت خارج 

ش��هر حرکت کرده و بعد عبور از قبرس��تان وادی السلام و 

م��زار ش��هید ابومهدی، آم��ادهٔ حرکت می ش��وند. عمود ۱. 

۱۴۵۱ عم��ود باقی مانده و ۸۰ کیلومت��ر راه به همراه هوای 

۵۰ درجه ای طریق. عقل می گوید بمان و عش��ق می گوید 

برو؛ و این دو، عقل و عشق را خداوند آفریده است تا وجود 

انس��ان در حیرت میان عقل و عش��ق معنا ش��ود. بچه ها، 

ةٌ« در مسیری  ی لَکُم مُعَدَّ
ِ
گروه گروه حول پرچم زرد »و نُصرَت

 مهربانی، بخشش و دگر دوستی قدم 
ِ

مملو از موکب، انواع

می زنند. بعد از چند روز پیاده روی کم کم بچه ها خودشان 

را می رسانند به کربلا که کربلا میزان عشق است و اهل دل 

را از اغی��ار ج��دا می کن��د. نگاه که ب��ه حرم می افت��د، تمام 

خستگی های مسیر از بین می رود؛ با همان وضع خسته 

و آش��فتهٔ طری��ق به زی��ارت ام��ام می روند. هرکس س��عی 

می کند خودش را در جبههٔ حسین قرار دهد، یکی کمتر آب 

می نوشد، یکی کمتر می خوابد. کارزار میان جبههٔ حسینی 

و جبههٔ یزیدی تمام نشدنی اس��ت. بعد از سه روز زیارت، 

بچه ها آمادهٔ وداع می ش��وند و قافلهٔ عشق، سفر خود را ۶ 

شهریور با حرکت به سمت مرز تمام می کند.

| شریف در رسانه ها || شریف در رسانه ها |

شریفی زارچی برمی گردد 

ت��ا بوده ش��ریفی زارچ��ی از خبرس��ازترین 

اس��اتید دانشگاه بوده. اخیرا هم به علت 

بازگش��تش ب��ه دانش��گاه توییت های��ش 

بس��یار دیده می ش��وند. اخبار او را اقتصاد 

آنلاین، ویس��تا، ش��رق، اعتماد آنلاین و… 

کار کرده ان��د و بی��ش از ۵۰ لین��ک خب��ری 

درباره او خبر زده اند. ماجرای برگش��تش 

به شریف، توییت معروف »بس نیست« 

او در پاس��خ ب��ه کیه��ان ک��ه عل��ت رفتنش 

را »ع��دم صلاحی��ت علم��ی« ذک��ر ک��رده 

بود، درخواس��تش برای بازگش��ت اساتید 

اخراج ش��ده از پزش��کیان و اخب��ار مربوط 

ب��ه المپیاد جهان��ی امس��ال در مصر همه 

و هم��ه بخش��ی از بازتاب ه��ای رس��انه ای 

اوس��ت. امس��ال اولی��ن س��الی اس��ت ک��ه 

تیم ی��ک المپی��اد علم��ی ای��ران می تواند 

ب��رای مس��ابقات ب��ه مص��ر ب��رود ک��ه ب��ه 

گفت��ه ی ش��ریفی زارچی به کمک ش��خص 

عراقچی میس��ر شده اس��ت. البته که تیم 

المپی��اد کامپیوتر در نهایت مس��ابقه را به 

ش��کل مجازی در ای��ران دادن��د و صرفا به 

مراسم های بعد از آن رسیدند. 

رتبه های برتر و انتخاب رشته در شریف 

بعد از انتشار نتایج کنکور، نوبت انتخاب 

رشته است. شریف به واسطه ی برگزاری 

دو همای��ش مرب��وط ب��ه انتخ��اب رش��ته 

برای مدال آوران و رتبه های برتر و دیگری 

هم عمومی،  بس��یار در رس��انه ها مطرح 

ش��د. خبرگزاری ه��ای دانش��جو، ایس��نا،  

نور و س��اعدنیوز همگ��ی این همایش ها 

و نق��ل قول های��ش را بررس��ی کردن��د و 

مصاحبه های��ی ه��م ب��ا رتبه ه��ای برت��ر 

داشتند.

 حسین افشین و معاونت علمی 

افش��ین، هی��أت علم��ی  دکت��ر حس��ین 

دانش��کده مکانیک، ب��ه معاونت علمی 

دولت پزش��کیان منصوب شد و پس از ۳ 

مع��اون علمی ش��ریفی قبل��ی، چهارمین 

شریفی هم او است. 

دکت��ر س��لطان خواه، س��تاری و دهقان��ی، 

ق��رار  مس��ئولیت  ای��ن  در  او  از  پی��ش 

معاون��ت  تی��م  همچنی��ن،  داش��ته اند. 

دکتر افش��ین نیز تا الان شامل ۴ شریفی 

 می باش��د تا در این مس��ئولیت یاریگرش 

باشند. 

علاوه بر دکتر سهراب پور به عنوان مشاور، 

دکتر خدایگان به عنوان قائم مقام رئیس 

و رض��ا حاتم��ی و رض��ا بخش��ی آنی نیز در 

معاونت خواهند ب��ود. در این مدت پس 

از نصب افشین، ایرنا، برنا، انتخاب، مهر 

و... فعالیت ه��ا و گفته ه��ای او را بازت��اب 

کرده اند. 

بورسیه ها، این بار همراه اول 

ب��رای  ب��ه گ��زارش ایس��نا، هم��راه اول 

کنکور امس��ال، یک س��همیه ی بورسیه ی 

کارشناسی تعبیه کرده است. این سهمیه 

مخصوص رشته های برق و کامپیوتر در ۴ 

دانشگاه برتر در تهران است. از این جهت 

امس��ال ۵ نف��ر با ای��ن عنوان ب��ه ظرفیت 

 ای��ن دو رش��ته در ش��ریف اف��زوده ش��ده 

است. 

ای��ن س��همیه، ع��لاوه ب��ر حق��وق و بیمه، 

ام��کان اس��تخدام و دوره ه��ای آموزش��ی 

حی��ن تحصی��ل، دانش��جو متعه��د ب��ه ۴ 

س��ال خدمت در همراه اول و کسب چند 

معی��ار حداقل��ی در دروس کارشناس��ی 

نی��ز اس��ت. در کن��ار هم��راه اول، گ��روه 

امس��ال  ه��م  انتخاب)اس��نوا(  صنعت��ی 

 در لیس��ت پذی��رش ش��ریف در س��همیه 

دارد.

محمدپارسا مساح

1400 مهندسی کامپیوتر

محمدحسین بیشه کاشانی

1401 مهندسی شیمی
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س��خن از سفریس��ت سرش��ار از مه��ر، س��فر 

س��بز بیس��تم و بیس��ت ویکم خیری��ه فردای 

س��بز ک��ه م��ن ه��م به عن��وان عض��و کوچکی 

افتخ��ار حضور در آن را داش��تم. س��فری که در 

کن��ار هم دانش��گاهی های ش��ریفم، فرصت 

حضور س��بز در خطه ای محروم و در عین حال 

زیبا از کش��ورم را داش��تیم. ناخودآگاه دلتنگ 

انس��ان های پرمحبت روستای حمید و جمی 

می ش��وم ک��ه در تابس��تان داغ ۱۴۰۳، طلوع و 

شروعی دوباره به ما بخشیدند و اجازه دادند 

ک��ه قلب م��ا سرش��ار از مهرورزیدن ش��ود. در 

س��فرهای س��بز بیستم و بیس��ت ویکم، یک 

آیی��ن جلوه گ��ری می ک��رد: زندگی زیباس��ت، 

گام های��ت را محکم بردار و اس��توار به هدف 

فکر ک��ن. زمانی ک��ه همه تصمی��م می گیرند 

ب��ا ایمانی س��ترگ، دلگرمی و عش��ق فراوان، 

مهربان��ی را به م��ردم و ک��ودکان هدیه دهند، 

زیباتر کردن جهان اصلاً کار دش��واری نیست. 

در ش��رقی ترین نقطهٔ ش��مال ای��ران، کودکان 

منتظ��ر ی��ک لبخند س��اده اند! از ای��ن راه مرو 

سایه که آن گوهر مقصود گنجی است که اندر 

قدم راهروان است 

اهداف سفر سبز 

سفرهای سبز بیستم و بیست ویکم از تاریخ 

۵ ت��ا ۱۵ تیرم��اه و ۶ تا ۱۵ ش��هریورماه جریان 

داش��ت و در چه��ار بخ��ش برنامه ریزی ش��د: 

عمرانی، پزشکی، آموزشی و فرهنگی. 

عمرانی 

در س��فر س��بز بیس��تم، پروژهٔ اصلی س��اخت 

یک کلاس به جای کانکس ب��ود؛ با پی ریزی، 

کرس��ی چینی و پرک��ردن داخ��ل کرس��ی ها به 

همت دوس��تان جهادی آغاز و ب��ا رنگ آمیزی 

کلاس ها و انجام نقاشی های زیبا تکمیل شد. 

یک پ��روژهٔ فرعی در کنار آن هم بود، س��اخت 

خانهٔ خراب ش��دهٔ یکی از اهالی روس��تا که به 

همراه چهار فرزندش در آن زندگی می کردند؛ 

با تیغه چینی این پروژه هم به پایان رسید. در 

سفر س��بز بیس��ت ویکم، ادامهٔ فعالیت های 

مرتبط به مدرس��ه ش��امل تخریب بخشی از 

دیوار که بین س��اختمان مدرسه و کلاس قرار 

گرفته بود، دیوارچینی و ش��یت بندی س��قف 

داخل کلاس ها، با تلاش بچه های سبز انجام 

ش��د. س��تون ها، دیوار کلاس ه��ا و همچنین 

دیوار نمای داخل حیاط مدرس��ه چیده ش��د، 

مابقی دیوارها س��یمان کاری ش��دند، س��قف 

مدرسه شیت بندی و سیمان شد، کاشی کاری 

داخل کلاس ها نیز با پش��تکار ستودنی گروه 

عمرانی به اتمام رسید. 

پزشکی 

در س��فر سبز بیس��تم، بچه های تیم پزشکی 

با روحیه ای تحس��ین برانگیز، ح��دود ۲۰۰ نفر 

از اهال��ی روس��تا را معاین��هٔ عموم��ی کردن��د 

و دندان پزش��کی ه��م ش��امل جرم گی��ری و 

پ��ر ک��ردن دندان ه��ا می ش��د. در س��فر س��بز 

بیست ویکم، در روستای حمید، پزشک زنان 

به بانوان روس��تا را معاینه و داروهای آن ها را 

تجویز کرد. در این س��فر، تیم دندان پزش��کی 

و کاروان س��لامت هلال احم��ر، ب��ه روس��تای 

جمی در مجاورت روستای حمید که روستایی 

کم برخوردار ول��ی مهمان نواز بود، رفتند. من 

هم ش��خصاً ش��اهد تنگدس��تی و اس��تیصال 

اهالی روستا بودم. ای کاش دستی برسد، کاری 

بکن��د... فعالیت های تیم دندان پزش��کی به 

دلیل ضیق وقت تنها در کشیدن دندان خلاصه 

شد. مسئولیت تیم هلال احمر نیز با برگزاری 

کارگاه ه��ای مختل��ف از جمل��ه کمک ه��ای 

اولیه، مش��اوره و روان شناس��ی، تغذیه، طب 

سوزنی، فضای دوستدار کودک، آموزش زبان 

انگلیس��ی به کودکان، آرایش��گری و سلامت 

که شامل گرفتن فشارخون مراجعین بود، به 

سرانجام رسید. 

آموزشی 

در س��فر س��بز بیس��تم تی��م آم��وزش خیریهٔ 

فردای س��بز دانش��گاه، کلاس ه��ای زبان در 

رده ه��ای س��نی مختل��ف، کلاس کمک های 

اولیه، گل دوزی، نویس��ندگی، کارگاه هدایت 

تحصیل��ی ب��رای دانش آم��وزان نه��م، کارگاه 

کتاب خوانی و کارگاه بهداش��ت را برگزار کرد. 

همچنین از تجهیز کتابخانه مدرس��هٔ روس��تا 

غافل نش��دند. در س��فر س��بز بیس��ت ویکم 

کلاس  زب��ان،  کلاس  ت��داوم  ب��ر  ع��لاوه 

نویس��ندگی، کارگاه کتاب خوانی و بازی های 

گروه��ی، کلاس ه��ای خلاقی��ت به ص��ورت 

هم��ه روزه در زمینه ه��ای مختل��ف از جمل��ه 

کاردس��تی، کلاژ، کار با گواش، نقاشی صورت 

و همچنی��ن کلاس نمددوزی، درس��ت کردن 

دس��تبند، باف��ت م��و و کارگاه کارآفرینی برای 

بانوان روستا برگزار شد. 

فرهنگی 

در س��فر س��بز بیس��تم ب��ا تلاش ه��ای تی��م 

فرهنگی، کارگاه مشاورهٔ خانواده برای بانوان 

روستا و کارگاه پیشگیری از اعتیاد برگزار شد. 

همچنین کودکان در محیطی ش��اد به همراه 

دانش��جویان، فوتبال و وس��طی ب��ازی کردند. 

سرش��ماری خانواره��ا در خص��وص وضعیت 

زندگ��ی، تع��داد اعض��ای خان��واده و دع��وت 

آنان ب��ه برنامه ه��ای فرهنگی و آموزش��ی که 

تح��ت عنوان پویش همدلی اس��ت، برگزاری 

چندی��ن گفتگوه��ای دانش��جویی، برگ��زاری 

جش��ن غدیر و جش��ن تولد برای ک��ودکان که 

موج��ب ش��ادمانی و مس��رت روس��تا ش��د، از 

برنامه ای دیگر فرهنگی بود. تشکیل جلسه 

مطالبه گ��ری ب��ا حضور مس��ئولین ب��رای حل 

مشکل آب روستا که معضل بزرگی برای اهالی 

روستا بود، از مهمترین اقدامات فرهنگی این 

سفر به ش��مار می آید. در س��فر سبز بیست و 

یکم همچنان امور فرهنگی سفر قبل از جمله 

پویش همدل��ی، بازی های جمع��ی، برگزاری 

گفتگوه��ای دانش��جویی و جش��ن تولد برای 

کودکان روس��تا ادامه داشت و کارگاه نمایش 

و پخ��ش انیمیش��ن ب��رای ک��ودکان ب��ه ای��ن 

فعالیت ها افزوده شد.

ساز مرغ سحرم درس ارسطویی بود حکمت 

آموختی این طفل الفبایی را روح همدلی و نوع 

دوستی ای که در این سفرها جاری و ساری بود 

و همراهانی که سبزتر از برگ درخت بودند و 

مردمی که با گشاده رویی و مهمان نوازی از ما 

پذیرایی می کردند، سفر سبز را به یادماندنی 

ک��رد. هنگامی که ب��ه اش��ک ها و لبخندهای 

بچه های حمید فکر می کن��م، ناخودآگاه این 

شعر سهراب سپهری در ذهنم نقش می بندد: 

ای کاش کسی می آمد و غم ها را از قلب اهالی 

زمین بر می داشت...

جنبشی کن در ره پویا شدن 
گزارش دو سفر سبز تابستانی خیریه فردای سبز 

هرس��اله باوج��ود پرداخ��ت هزینه ه��ای زی��اد متقاضی��ان 

برای مش��اورهٔ انتخاب رش��ته، طبق آمار جاب وی��ژن باز هم 

تأثیر بیش��تر رتب��ه از علاقه موجب نارضایت��ی درصد زیادی 

از فارغ التحصیلان از رش��تهٔ خود می ش��ود. در همین راستا، 

دانش��گاه به رس��م هرس��اله، هفدهمین همایش معرفی 

ش��ریف و رش��ته های آن به متقاضیان را در شهریور امسال 

برگ��زار کرد ک��ه در ادامه، گزارش آن ارائه می ش��ود. امس��ال 

همانن��د چند س��ال اخی��ر، علاوه ب��ر همای��ش عمومی که 

ش��امل ۳۰ دقیقه ارائه و پرسش وپاسخ برای هر رشته بود، 

دانش��کده های مهندس��ی برق، کامپیوتر، صنایع، شیمی و 

نفت، هوافضا و علوم ریاض��ی، متقاضی برگزاری برنامه ای 

جداگان��ه بودن��د. به ع��لاوه، دانش��گاه نی��ز قص��د برگزاری 

برنامه ای مجزا برای رتبه های زیر ۲۰۰ و مدال آوران المپیادی 

را داش��ت. در نتیج��ه ای��ن همایش ها در ۳ روز چهارش��نبه، 

پنجشنبه و ش��نبه، ۷، ۸ و ۱۰ ش��هریور برگزار شدند.  برنامهٔ 

عمومی، روز چهارشنبه در سالن آمفی تئاتر دانشکدهٔ مدیریت 

و اقتص��اد برگ��زار ش��د. بی��ش از ۴۰۰ نفر حض��وری و بیش از 

۳۰۰ نف��ر مج��ازی در این رویداد ش��رکت کردن��د. همایش با 

خوشامدگویی دکتر کوچک زاده، معاون آموزش و تحصیلات 

تکمیلی دانشگاه آغاز شد. اولین ارائه، شرکت جاب ویژن بود 

که اطلاعات جالبی در خصوص میزان رضایت فارغ التحصیلان 

از رشته و دانشگاه، وضعیت بازار کار هر رشته و میزان حقوق 

فارغ التحصیلان در دانشگاه های مختلف ارائه داد. رشته های 

علوم ریاضی، فیزیک و شیمی هم علوم پایه را معرفی کردند.

متأسفانه فیوز نمایشگر صحنه، ۳ بار در طول برنامه قطع شد 

که موجب تأخیر زیاد و درنتیجه ازدست رفتن امکان تعامل 

حضار مجازی با اس��اتید شد. همچنین در ادامه، رشته های 

مهندس��ی کامپیوتر و برق و پردیس خودگردان شریف ارائه 

شد و سپس دانش آموزان برای  نماز و صرف ناهار در مجموعهٔ 

شریف پلاس از سالن همایش خارج شدند. پس از آن، ارائهٔ 

رشته های مهندسی صنایع، مکانیک، دریا، هوافضا، عمران، 

مهندسی شیمی، نفت و مهندسی و علم مواد در بازهٔ زمانی 

مقرر انجام شد. در فاصلهٔ بین ارائهٔ رشته های مهندسی دریا 

و هوافضا، مهندس سپیده دم معرفی جذابی از جوّ دانشجویی 

ش��ریف و امکانات رفاهی، ورزش��ی، خوابگاهی و... آن ارائه 

کرد. در نهایت همایش با ۳۰ دقیقه تأخیر در س��اعت ۱۸:۱۵ 

به اتمام رس��ید. ارائهٔ مستقل دانشکده ها در روز پنجشنبه 

به صورت موازی دوتایی برنامه ریزی ش��ده بود؛ گ��روه اول از 

س��اعت ۸ تا ۱۰، دوم از ۱۰:۳۰ تا ۱۲:۳۰ و س��وم از ۱۳:۳۰ تا ۱۵:۳۰. 

برنامه ها، به صورت مجازی، حضوری یا ترکیبی برگزار شدند. 

طولانی شدن برنامهٔ دانشکده های مهندسی کامپیوتر و برق 

و همچنی��ن ارائهٔ ش��رکت داتین و مجموع��هٔ آکادمی همراه 

به عنوان حامیان مالی موجب تأخیرهای نامطلوب در پایان 

برنامه ش��د. ش��نبه ۱۰ ش��هریور آخرین روز همایش بود و در 

آن رتبه ه��ای زیر ۲۰۰ و م��دال آوران المپیادهای دانش آموزی 

ش��رکت می کردند. از ۲۵۰ نفر واجد شرایط، ۹۰ نفر به صورت 

حضوری و ۲۰ نفر به صورت مجازی در آن شرکت کردند. برنامه 

از ساعت ۸ آغاز شد. در ابتدا دکتر بهمن آبادی سخنرانی کرد 

و پس از ایشان دکتر مرتضی امینی، مدیر آموزش دانشگاه از 

مزایای آموزش��ی تحصیل در شربف گفت. به همین صورت 

دکت��ر هرمزی ن��ژاد، مدی��ر پژوه��ش دانش��گاه، از وضعیت 

پژوهش��ی دانش��گاه و پروژه های ش��اخص آن صحبت کرد. 

همچنین، مهندس جعفر، به طور مختصر برای معرفی مرکز 

کارآفرینی، ش��تاب دهنده، مرکز رش��د و پ��ارک علم وفناوری 

دانش��گاه میکروفون به دس��ت ش��د. پ��س از یک س��اعت 

استراحت، دکتر فاطمی از دانشکدهٔ مدیریت و اقتصاد، مروری 

بر نقش انتخاب های تحصیلی گذشتهٔ خود در وضعیت فعلی 

داش��ت و ش��ریف را برای ادامهٔ تحصیل با سایر دانشگاه ها 

مقایسه کرد. مشابه برنامهٔ روز چهارشنبه، شرکت جاب ویژن 

و مهندس س��پیده دم مطالبی در خصوص وضعیت بازار کار 

و امکانات رفاهی دانشگاه ارائه کردند. پس از معرفی طرح 

بورسیه آکادمی همراه، برای نماز و صرف ناهار در مجموعهٔ 

ش��ریف پلاس فرصتی داده ش��د. ادامهٔ برنام��ه، پس از یک 

ارائهٔ کوتاه توسط ش��رکت داتین، پنل پرسش وپاسخ برای 

دانشکده ها و شرکت های همراه اول و داتین در نظر گرفته 

شده بود که از ساعت ۱۴ آغاز شد. دو نفر از دانشجویان فعلی 

دانشگاه که با رتبهٔ تک رقمی و مدال المپیاد وارد دانشگاه 

ش��ده بودند و همچنین یک��ی از فارغ التحصیلان المپیادی 

شریف که در حال حاضر در دانشگاه برکلی تحصیل می کند، 

در برنامه حاضر شد و با دانش آموزان از تجربیات دانشجویی 

و تأثی��ر محی��ط دانش��گاه در پیش��رفت علم��ی و کاری خود 

صحبت کردند. در نهایت س��اعت ۱۶ برنامه اختمام یافت و 

به شرکت کنندگان ماگ هایی با عکس خودشان هدیه داده 

شد. هفدهمین همایش معرفی دانشگاه و رشته های آن با 

ترکیبی از چالش ها و نکات مثبت به پایان رسید. از نامعلوم 

ب��ودن زمان اعلام رتبه ه��ا تا تعطیلی دانش��گاه در روزهای 

برگ��زاری، از قطعی برق و گاز دانش��گاه که ب��ه زمان دیگری 

موکول ش��د تا قطعی فیوز و کیفیت پایی��ن صوت که به مرور 

اصلاح ش��د. هم��کاری صمیمان��هٔ عوامل اجرای��ی آموزش 

دانش��گاه و حمایت همه جانبهٔ دکتر کوچک زاده و زحمات 

تیم اجرایی دانش��جویی که بار اصلی را به دوش کش��یدند، 

تأثیر بس��زایی در پیش��برد این همایش داشت. از همهٔ این 

عزیزان سپاسگزارم.

دیانا جلفایی

1402 هوافضا

همایش شریف
در هفدهمین همایش معرفی شریف و رشته هایش چه گذشت؟

 خبر و گزارش 

دکتر آرش امینی

عضو هیئت علمی دانشکده برق
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موضوع پایان نامه و رساله که در راستای حل مشکلات 

و نیازهای کشور باشد مشوق قرار  دهیم. برای استفاده 

از شبکه آزمایشگاهی و پردازشی سریع تسهیلاتی قرار 

 دهیم و همچنین برای توانمندسازی آموزشی مهارتی، 

به دانشجویان کمک هزینه پرداخت کنیم.

اقدامات منحصر به هر مقطع

همانطور که گفتم برای هر مقطع هم اقدامات خاصی 

تعریف شده است و به صورت ویژه کارهایی باید انجام 

داد. این ها را هم یک توضیحی بدهم. 

اقدامات خاص دوره کارشناسی

برای مقطع کارشناسی چند اقدام تعریف شده است:

 ۱- تس��هیل و تعمیم تحصیل در دو رش��ته: در سال های 

قب��ل ح��دود ۷۰ نفر دو رش��ته ای بودند، ام��ا الان تقریباً 

ده نف��ر دو رش��ته ای داریم. ب��رای اصلاح در این راس��تا 

اقداماتی صورت گرفت، مثلاً با وزارت خانه صحبت شد 

که بچه ها به جای آخر ترم دوم تا پایان ترم چهارم فرصت 

تصمیم گیری برای دو رشته ای کردن داشته باشند.

اف��راد ب��ا  ۲- بس��تر تعام��ل مناس��ب و شبکه س��ازی 

تخصص ه��ای مختل��ف: ه��دف ما این اس��ت ک��ه چهار 

برنام��ه با ظرفیت ۱۰۰ نفر س��الیانه برگزار کنیم که البته 

بستگی به بودجه ای دارد که در اختیارمان قرار می گیرد. 

ش��بیه اردوی مش��هد ی��ا زیباکن��ار معاون��ت فرهنگ��ی، 

نخب��گان را دور ه��م جم��ع 

کنی��م. در ای��ن 

برنامه ه��ا، فرصتی طلایی برای شبکه س��ازی نخبگان، 

آش��نایی ب��ا مش��کلات کش��ور، تعام��ل ب��ا مس��وولان 

و  ش��ناخت و بهره برداری از توانایی های دانش��جویان 

شکل می گیرد.

 ۳- کارورزی )CO-OP( در ش��رکت های دانش بنی��ان 

استاد محور: الان طرح کارورزی خوشبختانه در شریف 

ش��کل گرفته و با اطلاع رس��انی و معرفی ش��رکت های 

بیشتر استقبال بهتری از آن صورت خواهد گرفت.

 ۴- کمیسیون موارد خاص معکوس: ما یک کمیسیون 

موارد خاص در دانش��گاه داریم که همیشه مشکلات 

آموزش��ی را بررس��ی می کن��د و بچه هایی که مش��کلات 

خاصی، مثلاً معدل پایین، دارند آنجا مطرح می شوند. 

ما پیشنهاد کمیسیون موارد خاص معکوس را دادیم؛ 

یعنی برای بچه های قوی که نیازهای پیشرفته تری دارند 

خواسته هایشان بررسی شود و سقف بالای سر آن ها را 

کوتاه نکنیم. مثلاً ممکن است یک نفر بتواند ۳۰ واحد 

در ترم بگیرد درصورتی که بالای ۲۷ واحد مجاز نیست.

اقدامات خاص دوره کارشناسی ارشد 

  در دوره ارشد اقدامات ویژه تری در نظر داریم. به نظر ما 

تنگه احد دوره تحصیلی دانشجویان، کارشناسی ارشد 

اس��ت. ما از کارشناسی به ارشد ریزش شدیدی داریم، 

یعنی بچه های خودمان را نمی توانیم در دوره های ارشد 

ج��ذب کنیم. دانش��جویی که ما به او ۴ س��ال ۱۴۰ واحد 

باکیفیت بس��یار ب��الا تدریس کرده ایم، در دوره ارش��د 

که زمان آن بهره برداری اس��ت، از ایران خارج می شود. 

ب��ا ای��ن اوصاف ب��ه نظر می رس��د که م��ا نتوانس��ته ایم 

ب��رای بچه های خودمان جذابی��ت کافی ایجاد کنیم که 

ارش��د را در دانش��گاه بگذرانن��د. بیش��تر از ۷۵ درصد 

دانش��جویان کارشناسی ارش��د، در مقطع کارشناس��ی 

شریف نبوده اند و هدف گذاری ما این است که حداقل 

۴۰ درصد ظرفیت ارش��د با دانشجویان کارشناسی 

خودمان تکمیل شود. 

 پیشنهاد ما یک بسته 

کامل و تشویقی برای 

س��ت  ا ش��د  ر ا ه  ر و د

در  ش��رکت  ش��امل: 

کنفران��س، کارورزی، 

ب��ا  ک  مش��تر ه  ر و د

دانش��گاه های خ��ارج 

)exchange(، ام��کان اخ��ذ دروس آنلای��ن ب��ا اس��اتید 

خارج از کش��ور، تعریف پایان نامه مش��ترک با اساتید 

خارجی و معرفی منتور صنعتی برای دانشجویان ارشد 

و دکت��رای علاقه من��د ب��ه صنعت. همچنین یک س��ری 

اقدام��ات خ��اص دیگری ه��م در نظر داریم ک��ه نیاز به 

توضیح بیشتری دارد. 

 ۱- گس��ترش دوره ه��ای نوین بین رش��ته ای: می توان با 

تأکید بر هوش مصنوعی، علوم داده و مهندسی پزشکی 

رش��ته های نوین بین رش��ته ای را ایجاد کرد که نیاز حال 

 MIT AI hardware program حاضر است. برای مثال

در دانشگاه MIT، یک حالت بین رشته ای دارد. 

 ۲- بهب��ود خدم��ات خوابگاه��ی دانش��جویان ارش��د: 

دانش��جویان بع��د از دوره کارشناس��ی نی��از ب��ه محیط 

خوابگاه��ی متفاوت تری دارند، مث��ل حریم خصوصی 

و تمرکز بیش��تر. کاهش تعداد دانشجویان در اتاق ها، 

افزای��ش س��رعت اینترن��ت و امکانات س��خت افزاری، 

تقوی��ت امکان��ات ورزش��ی و... باع��ث افزایش س��طح 

کیفیت اقامت دانشجویان می شود.

 اصطلاح��ا دانش��جویان از خواب��گاه 

 level up کارشناس��ی به ارش��د احس��اس یک

شدن بکنند، درسته؟ 

بله، همینطوره. 

 ۳- ارائه دروس مش��ترک با اساتید خارجی: الان تعداد 

زیادی اس��تاد ایرانی خارج از کشور داریم که علاقه مند 

ب��ه کم��ک هس��تند. ب��ا فراهم ک��ردن امکان��ات کلاس 

مجازی می توان برای دانشجویان این شرایط را فراهم 

کرد، بخشی از نیاز درسی دانشجویان به دانشگاه های 

خارجی تأمین می شود. 

 ۴- استفاده از آزمایشگاه های خارج از کشور: برای اینکه 

بتوانیم کار پیش��رو کنیم به آزمایش��گاه های پیشرفته 

نی��از داریم؛ ام��ا الان این امکان برای دانش��گاه فراهم 

نیس��ت، قیمت خیل��ی از دس��تگاه های آزمایش��گاهی 

گران قیمت است و امکان خریدش را نداریم. بااین حال 

می توانیم با ارتباط برقرارکردن با دانشگاه های خارج 

از کش��ور مث��ل چی��ن، از امکان��ات آزمایش��گاهی آن ها 

به صورت مجازی و آنلاین استفاده کنیم.

اقدامات خاص دوره دکتری

 ازآنجایی ک��ه نیروی محرکه تحقیقات پیش��رفته در هر 

دانشگاهی دانشجویان دکتری هستند، این دوره بسیار 

مهم است. چند تا مسئله وجود دارد که خیلی از آنها با 

دوره ارشد مشترک هستند. بچه ها در دوره دکتری 

ممکن اس��ت ازدواج کنند و صاحب فرزند 

ش��وند به همین منظور باید امکانات 

خوابگاه��ی، س��رویس مهدک��ودک 

ب��رای فرزندانش��ان فراه��م ش��ود؛ 

اقدامات��ی در س��ال های اخی��ر برای 

رفع نیازه��ای خانوادگ��ی اتفاقاتی 

افت��اده اس��ت؛ اما باید کیفیتش��ان 

افزای��ش پیدا کن��د تا دانش��جویان 

دکتری بتوانند ب��ا خیال راحت روی 

تحقیقاتش��ان تمرک��ز پی��دا کنن��د. 

اقدام��ات خاص��ی  ام��ا 

ک��ه فق��ط برای 

دانش��جویان دکتری تعریف ش��ده اس��ت ش��امل چند 

مورد می شود:

 ۱- کارورزی صنعت��ی: تحقیق��ات دانش��جوی دکت��ری در 

ی��ک محیط صنعت��ی انجام بگی��رد تا با آن محیط آش��نا 

شود و نیازهای واقعی را دریابد، از طرفی اگر آن صنعت 

ب��ا دانش��گاه هماهنگ باش��د و بتوان پ��روژه ای در حد 

دکت��ری - و ن��ه پروژه های��ی مناس��ب مقاط��ع پایین تر - 

تعریف کرد دانشجویان دکتری می توانند درآمد خوبی 

هم داشته باشند.

 ۲- حمایت وی��ژه از علوم پایه: دانش��جویان علوم پایه 

چندان انتخابات کاری ندارند. اگر دانشگاه تسهیلاتی 

برای دانشجویان دکتری دارد منطقی است که بیشترش 

را به دانشجویانی بدهد که از جاهای دیگر نمی توانند 

منبع مالی داشته باشند، چراکه علوم پایه در پیشرفت 

صنع��ت نقش جدی دارد و ما نباید این دانش��جویان را 

از دست بدهیم.

 ۳- افزایش دوره های دکتری مستقیم: اگر دوره دکتری 

مستقیم بیشتری تعریف شود تعداد بیشتری از بچه ها 

اس��ترس کنک��ور مجدد و پذی��رش را نخواهند داش��ت 

و می توانن��د با خی��ال راحت به تحقیقات خود برس��ند. 

ح��الا اینکه چ��ه دوره هایی بای��د تعریف ش��ود ما ورود 

نمی کنی��م، بلکه نیازمند تصویب ش��ورای دانش��گاه و 

دانشکده هاس��ت، ما به صورت کلی پیشنهاد افزایش 

دوره های دکتری مستقیم را می کنیم.

 ۴- افزای��ش ظرفیت پذی��رش بدون کنک��ور دکتری: با 

اس��تفاده از طرح اس��تاد محور که از سال ۱۴۰۲ اجرا شد 

خوشبختانه به تعداد استادانی که شرایط داشته باشند 

می توان دانش��جوی دکتری گرفت؛ ام��ا در بخش بدون 

آزمون دکتری کمبود ظرفیت داریم و نیاز است ظرفیت 

آن را افزایش دهیم.

ب��ا ای��ن توضیح��ات اقدام��ات خ��اص دوره دکت��ری هم 

تمام شد.

ه��م  ب��ا  ک��ه  را  اقدام��ات  ای��ن  هم��ه   

نمی توان انجام داد و همچنین محدودیت های 

زی��ادی برای اج��رای آن ها وج��ود دارد، مقداری 

هم بحث اجرا کردن آن را توضیح می دهید؟ 

نیازه��ای حیاتی س��اختار طرح تاد ۱- برنام��ه ۲- بودجه 

۳- نیروی انس��انی اس��ت که مانند سه رأس یک مثلث 

هس��تند؛ بدون هرک��دام، هیچ کاری انجام نمی ش��ود. 

این نیازها در یک بازه ده س��اله باید ش��کل بگیرند. در 

همین راس��تا ما ابتدا با بازخورد بچه ه��ا اولویت بندی 

می کنی��م و با توجه ب��ه بودجه از اولویت اصلی ش��روع 

می کنی��م؛ وقت��ی ک��ه اولوی��ت اول روی دور افتاد س��راغ 

اولویت بعدی می رویم.  

آیا خود دفتر اس��تعدادهای درخشان 

دانشگاه اجرا کردن طرح را می پذیرد؟ 

دفتر اس��تعدادهای درخش��ان نیروی اجرای��ی ندارد که 

بتوان��د ب��ه تنهای��ی ای��ن برنامه ه��ا را اجرا کن��د؛  اجرای 

موف��ق این ط��رح به هم��کاری کانون ه��ا و انجمن های 

دانش��جویی، معاونت ه��ای پژوهش��ی و  فرهنگ��ی و 

 پارک علم وفناوری و س��ایر نهادهای دانش��گاه وابسته 

است. 

 از کجا مطمئن هستید این راهکارها 

ب��ه نی��از دانش��جو پاس��خ می ده��د؟ همچنین از 

دانش��جویان برای اجرای بهت��ر طرح چه کمکی 

بر می آید؟ 

 برنام��ه اولی��ه بر اس��اس تجربی��ات و اطلاعات��ی که در 

حوزه ه��ای مختلف دانش��گاه داش��تیم ش��کل گرفته، 

باید فضایی ایجاد شود که این طرح توسط بچه ها نقد 

و تکمیل ش��ود. این کار را از گروه های کوچک تر شروع 

می کنیم و گسترش می دهیم. در سال ابتدایی نمونه ای 

از برنامه های با اولویت بالا را  به صورت پایلوت اجرا می 

کنیم و به کمک کارگروهی از مس��ئولان و دانش��جویان 

عملکرد برنامه را بررس��ی خواهیم کرد و با بازخوردها 

کیفی��ت برنامه ها  را بهبود دهیم: ب��ه نوعی مدیریت و 

برنامه ریزی بر اساس آموخته ها.

از  حمایت��ی  طرح ه��ای  تاریخچ��ه   

نخبگان به چه زمانی برمی گردد؟ 

  بی��ش از بیس��ت س��ال قب��ل، در زم��ان ریاس��ت دکت��ر 

س��هراب پور ب��ود که دفت��ر اس��تعدادهای درخش��ان در 

دانش��گاه ش��کل گرفت. هدف تش��کیل دفت��ر این بود 

ک��ه ش��رایطی را فراه��م کنی��م ت��ا دانش��جویان بتوانند 

ب��رای ادامه تحصیل بدون کنکور در دانش��گاه بمانند. 

بحث کردیت هم از اینجا ش��روع شد. آن زمان نگاه ها 

به استعدادهای درخش��ان حمایت آمیز بود؛ اما با گذر 

زمان دلایل مختلف باعث شد استعدادهای درخشان 

تبدیل ش��ود ب��ه نهادی که فق��ط پذیرش ب��دون آزمون 

کنکور را مدیریت می کند و البته بودجۀ مش��خصی هم 

ندارد! مثلاً اگر ۱۰۰۰ نفر با کنکور وارد ارشد می شوند دفتر 

استعدادهای درخشان هم بر اساس سوابق تحصیلی 

دانش��جویان، حدود ۴۰۰ نفر را ب��دون آزمون برای ورود 

به ارش��د معرف��ی می کند ک��ه ۶۶ درصد آنها م��ی توانند 

از دانش��گاه شریف باشند. س��ال ۱۴۰۲، ۲۹۵ نفر بدون 

آزمون وارد دوره ارش��د ش��دند که از این تعداد فقط ۱۰۴ 

نفر دورۀ کارشناسی را در ش��ریف بوده اند. با احتساب 

ورودی ها از طریق آزمون درصد کلی دانشجویان ارشد 

که کارشناسی را در شریف بوده اند به حدود ۲۵ درصد 

می رسد. 

 طرح تاد چه زمانی کلید خورد؟  

  در تیر ۱۴۰۱ بعد از قبول مس��ئولیت دفتر اس��تعدادهای 

از طرف هیئت رئیسه دانشگاه از ما خواسته شد طرحی 

برای تشویق دانشجویان به ادامه تحصیل در دانشگاه 

شریف تهیه کنیم. براین اساس طرح تاد تهیه شد. تاد 

مخفف تکریم استعدادهای درخشان است. این طرح 

دو هدف گذاری مشخص دارد که طی یک دوره ۱۰ساله: 

اول، به جایی برسیم که چهل درصد از ورودی های ارشد 

از ش��ریف باشند و دوم، صد نفر از ورودی های دکتری از 

دوره کارشناسی در شریف مانده باشند. 

برای رس��یدن به ای��ن اهداف، نی��از به تعری��ف دو نوع 

اقدامات ملی و محلی داریم.

اقدامات ملی

 این بخش مهم تر اس��ت. حاکمیت باید برای کس��انی 

ک��ه رفتند و قصد برگش��ت دارند، ش��رایط بازگش��ت را 

فراهم کند و برای آنهایی که قصد ماندن دارند، شرایط 

ماندن را. در این راستا پیشنهاد می شود  ۴ اقدام اصلی 

انجام بگیرد:

۱- شایسته س��الاری در عم��ل: بای��د ب��رای کس��انی ک��ه 

شایس��تگی علمی و عملی دارند شغل مناسب فراهم 

شود و امکان رشد خود را در جامعه حس کنند. در واقع 

ش��رایطی به وجود بیاید که اس��تعدادهای برتر بتوانند 

در رده های بالای مدیریت کشور و تولید فناوری حضور 

فعال و مولد داشته باشند.

 ۲- امنی��ت اقتص��ادی: وقتی در کش��ور امنیت اقتصادی 

وجود ندارد، سرمایه و اندوخته افراد آب می شود. تورم 

و عدم ثبات برنامه ریزی برای آینده، تش��کیل خانواده، 

خرید خانه و... را به یک رؤیای دشوار تبدیل می کند.

۳- آزادی بیان امنیت سیاسی و اجتماعی: شرایط انتقاد 

از س��مت حاکمیت باید فراهم ش��ود تا دانشجو بدون 

ترس و لکنت بتواند انتقاد کند. اگر حاکمیت به انتقاد 

او بها دهد، دانشجو بانشاط و فعال می شود و احساس 

می کند که حضورش مفید است.

 ۴- تعامل با جهان پیش��رفته: مشارکت در پروژه های 

جهان��ی، به خص��وص در عل��وم پای��ه و ایج��اد مراک��ز 

تحقیقاتی شرکت های بزرگ در داخل کشور مثل گوگل، 

اینتل، سامس��ونگ. فرض کنید گوگل در ایران مرکزی 

داش��ته باشد خب دانش��جو با خودش می گوید: هم از 

مزایای زندگی در ایران اس��تفاده م��ی کنم و هم در یک 

شرکت معتبر جهانی کار می کنم و حقوق بالا می گیرم. 

دیگر چرا برای کار در شرکت گوگل از ایران خارج شود؟

 از طرفی باید نخبگان در کنفرانس ها و نمایشگاه های 

مهم بین المللی ش��رکت کنند. ما در شریف حدود ۴۰۰ 

نفر عضو هیئت علمی داریم؛ ثبت نام و ش��رکت در یک 

کنفرانس معتبر حدود ۲۰۰۰ دلار هزینه دارد اگر سالیانه 

یک میلیون دلار در ش��ریف بودجه داشته باشیم همه 

اعض��ای هیئت علم��ی و ۱۰۰ نف��ر از دانش��جویان م��ا هر 

س��ال می توانند در یک کنفرانس و یا نمایش��گاه مهم 

بین المللی ش��رکت کنن��د. یک اقدام دیگر در راس��تای 

تعامل با جهان این اس��ت که ش��رایطی را فراهم آوریم 

که دانشمندان برجس��ته، مثل برندگان جایزه نوبل و 

فیلدز یا فناوران مهم به کشور رفت وآمد داشته باشند 

و در دانش��گاه های برتر سخنرانی کنند. کمااینکه قبلاً 

هم این اتفاق رخ داده.

ی��ک اقدام مفید دیگر هم این اس��ت که با کش��ورهای 

پیش��رفته برنامه تبادل دانش��جو )exchange( داشته 

باش��یم. تعدادی از دانش��جویان ما  مدت��ی از تحصیل 

شان را در یک دانشگاه خارجی درس بخوانند و 

بعد برگردند و به کشور خدمت کنند.

اقدامات محلی 

 یک سری اقدامات محلی هم وجود دارد که 

خود دانشگاه می تواند برای خدمت رسانی 

بهتر به بچه های شریف انجام دهد.  

 بنظرت��ان اینکه فقط برای 

دانش��جویان  از  مح��دودی  تع��داد 

دانش��گاه امتی��ازات خوب��ی در نظ��ر 

بگیریم و تعداد زیادی را کنار بگذاریم، 

با عدالت آموزشی سازگار است؟ 

اقدامات ما دو نوع است:  

۱- اقدام��ات همگان��ی: مانند بازدیدها و س��خنرانی ها 

ک��ه بالق��وه همه م��ی توانند ش��رکت کنند. وقت��ی قطار 

دانش��گاه پیش برود  هر کس س��وار قطار باش��د همه 

جلو می روند پس باید تلاش کنیم این قطار با س��رعت 

خوبی راه بیفتد.  

۲- اقدام��ات خاص: دانش��جویی که ظرفی��ت و توانایی 

خاص��ی دارد را بای��د به��ا داد. اگ��ر م��ا ای��ن کار را نکنیم 

دانش��گاه های خارج این کار را م��ی کنند. الان موضوع 

رقابت اس��ت ن��ه عدالت! طبیعتاً آن دانش��جوی 

ارش��د یا دکت��را که روی نیازهای کش��ور کار 

می کند باید حمایت ش��ود که بر همین 

اس��اس استعدادهای درخشان و طرح 

تاد ش��کل گرفتن��د. از ای��ن عزیزانی که 

ش��ریف نمی مانن��د و خ��ارج می روند، 

تعداد خوبی اگر مش��کل مالی نداشته باشند در کشور 

می مانند. 

اقدامات محلی هم دو راهبرد دارد: 

۱- اقدامات مش��ترک برای همه دانشگاه و ۲- اقدامات 

منحصر به هر مقطع.

اقدامات مشترک برای همه دانشگاه

یک سری اقدامات مش��ترک را می توان برای دانشگاه 

تعریف کرد:

 ۱- افزایش تاب آوری دانشجویان و اساتید: در دانشگاه 

و در جامع��ه اخب��ار ناامیدکنن��ده زی��ادی داری��م ک��ه 

می تواند نگاه بچه ها را به کش��ور منفی کند؛ متأسفانه 

اصطلاحات��ی مثل جب��ر جغرافیایی در می��ان آن ها رایج 

اس��ت. این خ��اک چند هزار س��ال س��ابقه دارد و خیلی 

مهم اس��ت که بچه های ما ب��ا قله های فرهنگی، علمی 

و تاریخی کش��ور آش��نا ش��وند تا روحیه مهر ب��ه میهن و 

امید به پیشرفت در بچه ها ش��کل بگیرد؛ درعین حال 

ادام��ه تحصی��ل درص��دی از دانش��جویان در خ��ارج از 

کشور در نگاه کلان برای کشور هم مفید است. همین 

دانش��جویی ک��ه م��ی خواه��د در س��ن ۲۲ 

سالگی با مهاجرت وارد یک محیط 

جدید شود باید با آسیب های 

فرهنگی مهاجرت هم آشنا 

بشود تا  این شوک فرهنگی 

)Cultural Shock( به او 

آسیبی وارد نکند.

 ۲- آشنایی 

ب��ا دس��تاوردهای کش��ور و دانش��گاه:  دانش��جویان 

می توانی��م در قال��ب اردو دانش��جویان را ب��ه بازدی��د از 

صنایع و قطب های فرهنگی کشور دعوت کنیم. مانند 

بازدید از کارخانه ها بزرگ، پتروشیمی ها و نیز بازدید از 

اماکن تاریخی مثل شوش، تخت جمشید، و جاذبه های 

منحصربه فرد مثل جزیره هرمز و... و نیز با کمک پارک 

علم و فناوری ش��رکت های موفق برخاسته از دانشگاه 

را به دانشجویان معرفی کنیم.

 ۳- حضور س��رآمدان در دانش��گاه: دعوت از سرآمدان 

علم��ی، کارآفرین��ان، فن��اوران موفق، ادب��ا و هنرمندان 

به دانش��گاه. پیش��نهاد ما این است هر ماه یک بار این 

برنام��ه در دانش��گاه یک ش��خصیت برجس��ته حضور 

پی��دا کند. وقتی در دانش��گاه واترلو ب��ودم، یک روز بیل 

گیت��س ب��ه دانش��گاه دع��وت ش��ده ب��ود؛ ی��ادم می آید 

آن روز ب��ه هم��ه پیت��زا دادن��د. بی��ل گیت��س در آن روز با 

دانش��گاه ق��رارداد بس��ت ک��ه فارغ التحصی��لان واترلو 

می توانند در مایکروسافت دوره کوآپ بگذرانند و بعد 

از فارغ التحصیلی مشغول به کار شوند.

 ۴- افزای��ش تس��هیلات پذیرش ب��دون آزمون 

به خص��وص در مقطع دکترا و تس��هیل 

شرایط کردیت ارشد.

حمای��ت مال��ی هدفمن��د:   -۵

پیشنهاد می شود برای انتخاب 

محمدجواد بیژنی

۱۴۰۱ مهندسی برق

ازیادرفتهها
دانش��گاه ش��ریف معدل طلا، نقره و برنز اس��ت؛ دانشجویان برتر کنکور سراس��ری و مدال آوران المپیاد با انگیزه های مختلفی در مقطع کارشناسی وارد این دانشگاه می ش��وند؛ به زودی هم تعداد زیادی از آن ها دوباره سر از شریف در می آورند و 

باید کم کم منتظر ورود آن ها باشیم. این مسئله نباید باعث شود به دانشگاه خود مغرور شویم و فکر کنیم در بهترین شرایط قرار داریم. سؤال اصلی در این است که چند نفر از آن ها تا مقاطع بالاتر هم در شریف باقی می مانند؟ دانشگاه برای این 

دانش��جویان چه طرح و برنامه ای دارد؟ وقتی چنین س��ؤالاتی را با مس��ئولان دانش��گاه در میان می گذاریم، پاسخ آن ها »طرح تاد« است، طرح تکریم استعدادهای درخشان. برای همین گفتگویی با دکتر محمد فخارزاده، مدیر دفتر استعدادهای 

درخشان دانشگاه و عضو هیئت علمی دانشکده برق ترتیب دادیم تا از جزئیات این طرح که قرار است به زودی در شریف اجرا شود سر در بیاوریم.

گفتگوبادکترمحمدفخارزاده،دربارهطرحتکریماستعدادهایدرخشانشریف
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صنایع خلاق یعنی چه؟

 آیا تا الان چیزی راجع به صنایع خلاق ش��نیده اید؟ پاس��خ این 

س��ؤال را ش��ما می دانید، اما ازآنجاکه می توان حدس زد گوش 

بسیاری از مخاطبان با ترکیب دو واژه »صنعت« و »فرهنگ« یا 

»خلاقیت« بیگانه است، توضیحی مختصر درباره این ترکیب، 

 )Creative Industries( خالی ازلطف نیس��ت. صنایع خ��لاق

صنایعی هستند که فصل مشترک سه حوزه فرهنگ، اقتصاد 

و فن��اوری ب��ه ش��مار می رون��د. در واق��ع برخی از محص��ولات یا 

ی می شوند و قابلیت 
ّ
خدمات که فرهنگ یا خلاقیت در آنها متجل

تجاری سازی دارند، شامل صنایع خلاق می شوند؛ ضمن آنکه 

عنصر فناوری نیز کم وبیش در تولید خرد یا انبوه این محصولات/

خدم��ات حض��ور دارد. ب��ا این توصی��ف، صنایع خلاق ش��امل 

طیف گس��ترده ای از صنایع می ش��ود که با عنوان »خوشه های 

صنایع خلاق« ش��ناخته می ش��وند. کتاب، س��ینما، موسیقی، 

تولید محتوای رس��انه ای، تبلیغات، بازی ویدئویی، پویانمایی 

)انیمیشن(، پی نمایی )کمیک اس��تریپ(، نوشت افزار )همان 

لوازم التحریر!(، اس��باب بازی، پارک ها و شهربازی ها، تولیدات 

تجسمی تجاری شده، صنایع دستی، گردشگری، مد و پوشاک و 

در برخی دسته بندی ها، حتی صنایع ورزشی و صنعت زیبایی هم 

از خوشه های صنایع خلاق به شمار می روند.

صنایع خلاق برای منِ شریفی چه اهمیتی دارد؟

  احتمالاً این آم��ار و ارقام اقتصادی مختصر، هنوز نظر خواننده 

شریفی را به سمت این صنایع از جنس فرهنگ، هنر و خلاقیت 

جلب نکرده باشد و طبیعتاً خیلی از خوانندگان یک دانشگاه 

فنی، مهندسی و علوم پایه به خود این حق را بدهند که چرا باید به 

چنین حوزه ای با غلظت فنی کم و در عوض رنگ و بوی فرهنگی، 

هنری، انسانی و حتی انسانی-اجتماعی فکر کنیم. مروری بر چند 

پاسخ، ممکن است دست کم تا حدی نظر خواننده شریفی را به 

این حوزه مهم جلب کند:

شریفی ها فقط نخبه مهندسی نیستند، خلاق هم هستند!

 باتوجه به سرشت »کاربرمحور« صنایع خلاق و نقش پررنگ 

ق« 
ّ

نیروی انسانی در این صنایع، وجود عناصر و نخبگان »خلا

برای این صنایع یک سرمایه محسوب می شود؛ 

س��رمایه بودن نیروی خ��لاق آن قدر جدی 

اس��ت که دعوا بر س��ر ج��ذب نیروهای 

خ��لاق کش��ورها از س��وی کش��ورهای 

مهاجرپذیر شروع شده است. نگاهی 

ب��ه تاریخچه و وضعی��ت خروجی های 

شریف مؤید این واقعیت است که خیلی از 

ق، فرهنگی و هنری هستند. 
ّ

شریفی ها عناصری خلا

وجود تعداد متعددی از نویس��ندگان، هنرمندان، 

فعالان رسانه ای برجسته و حتی نمونه های موفق 

در صنایعی همچون بازی و انیمیشن نیز گواه این مدعاست.

دغدغه پررنگ شریفی ها برای کنشگری فرهنگی-اجتماعی

 همان طور که از مروری بر خروجی های شریف هم برآمد، نیروی 

جوان و با انگیزهٔ در حال تحصیل در ش��ریف، نیرویی مش��تاق 

کنشگری و تأثیرگذاری در عرصه های مختلف، به ویژه عرصه 

فرهنگی-اجتماعی اس��ت. در واقع نخبه شریفی مشتاق حل 

مسائل فرهنگی-اجتماعی محسوسی است که شاید شبانه روز 

ذهنش مشغول این مسائل باشد، و در پاسخ به این دل مشغولی 

از خود بپرسد که من و مهارت ها و آموزه هایی که در حال کسب آنها 

هستم چه فایده ای برای حل این مسائل خواهند داشت؟ برای 

کاستن از دل مشغولی این گروه از مخاطبین احتمالی این 

نوشتار، باید این مژده را داد که اتفاقاً تو با همین مهارت ها 

و آموخته هایت و معطوف به دغدغه هایت، می توانی 

کاری کنی کارس��تان! صنایع خلاق به مثابه راهکار و 

ابزارهایی برای حل مسائل فرهنگی-اجتماعی لحاظ می شوند که 

باتوجه به ابعاد غیرفرهنگی پررنگ آن، یعنی بُعد اقتصادی و بُعد 

فناورانه-نوآورانه، دانشجو یا دانش آموخته در رشته های متنوعی 

می تواند در قبال آن نقش آفرین باشد؛ از مهندسی کامپیوتر تا 

مهندسی صنایع در ابعاد فناورانه، از مدیریت کسب وکار تا اقتصاد 

در ابعاد اقتصادی و حتی رشته هایی با سرشت انسانی-اجتماعی 

در بعد فرهنگی، نظیر فلسفه علم.

نقش فناوری و نوآوری در این صنایع پررنگ است

 چنانچه اش��اره ش��د، فناوری و ن��وآوری بُعد پررنگ��ی از صنایع 

خلاق را شامل می شود. می توان تصریح داشت که خوشه های 

مختلف صنایع خلاق، کم وبیش متأثر از فناوری ها و نوآوری های 

روزآمد هستند. پویانمایی، بازی های ویدئویی از ملموس ترین 

خوشه هایی هستند که ابعاد فناورانه-نوآورانه پررنگی دارند.

 با این توضیحات در مورد ابعاد پررنگ فناورانه-نوآورانه صنایع 

خلاق، جا دارد که تأمّلی در یکی از داغ ترین پدیده های فناورانه 

ای��ن روزها، یعنی ه��وش مصنوعی و تأثیر آن ب��ر صنایع خلاق 

داشته باشیم.

هوش مصنوعی را چه به صنایع خلاق؟

 در پاسخ به این پرسش، هر چند توضیحاتی در خصوص ابعاد 

فناورانه-نوآورانه تا حد خوبی می تواند روشن کننده باشد، اما 

هوش مصنوعی به عنوان یک فناوری خاص جا دارد که به طور 

وی��ژه مورد تأمل قرار گیرد. خ��اص بودن هوش مصنوعی از این 

بابت است که این هوش غیرانسانی، در وضعیت کنونی مدعی 

پذیرفتن نقش ها و مشاغلی است که تا پیش از آن، غالباً توسط 

نیروی انسانی و هوش انس��انی صورت می گرفت. اگر تا پیش 

د، بیش��تر از 
ّ
از ظه��ور و فراگیری موتورهای هوش مصنوعی مول

توانایی های محاسباتی و پردازش داده هوش مصنوعی صحبت 

می ش��د، ام��روز به وضوح ب��ا وضعیت��ی مواجهیم که س��خن از 

توانایی های هوش مصنوعی در تولید محصولات علمی، فرهنگی، 

هنری و ادبی مانند مقاله، متن، تصویر، ویدئو و حتی موسیقی، نقل 

محافل مختلف شده است. پس طبیعی است که توسعه شتابان 

قابلیت های ه��وش مصنوعی 

در تولید محت��وای فرهنگی-

هنری-خلاق بس��یاری را درباره نقش هوش مصنوعی در قبال 

صنایع خلاق زیر سؤال ببرد.

 ما در اندیش��کده حکمروای��ی فرهنگی )حرف( پژوهش��کده 

سیاست گذاری شریف به عنوان نهادی پژوهشگر و اندیشه ورز 

درباره عموم حوزه های فرهنگی و به طور خاص صنایع خلاق، 

برای یافتن پرسش های متعددی که از نسبت هوش مصنوعی 

و صنایع خلاق مطرح است تلاش کرده ایم: 

 ه��وش مصنوع��ی ب��ا خوش��ه های مختلف صنایع خ��لاق چه 

خواهد کرد؟

 آیا می توان بسیاری از مشاغل و وظایف فرهنگی، هنری و خلاق 

انسانی را به هوش مصنوعی سپرد؟

 در ای��ن ص��ورت ب��ا تح��ولات و چالش های ش��غلی این صنعت 

کاربرمحور، فرهنگی و خلاقانه چه باید کرد؟

 هوش مصنوعی در مورد مالکیت معنوی تولیدات هنری و خلاق 

هنرمندان چگونه رفتار می کند؟ آیا می تواند حریم آثار هنرمندان 

و نیروه��ای خلاق را حفظ کند؟ یا صرفاً آنها را تحلیل و پردازش 

می کند و بدون توجه به رضایت صاحبان آثار، محصولات هنری-

خلاقانه مصنوعی خود را می سازد؟

 پرسش مهم و بنیادینی مثل: آینده هوش مصنوعی در قبال این 

صنایع به کجا ختم می شود؟ آیا اصلاً هوش مصنوعی می تواند 

ی��ک هنرمند ی��ا عنصر خ��لاق تمام عیار ش��ود؟ آی��ا »خلاقیت 

مصنوعی« شدنی است؟

 اما گویا این پرسش ها در سطح جهان مطرح و موردتوجه بوده 

است، به گونه ای که نه تنها نخبگان و اندیشه ورزان جهانی، بلکه 

عموم مخاطبین و کنشگران زیست بوم جهانی صنایع فرهنگی-

خلاق دراین خصوص دغدغه پیدا کرده اند.

 نشست های بین المللی هوش مصنوعی و صنایع خلاق: 

دغدغه های مشترک

 اندیش��کده حرف برای شنیدن صحبت های اندیش��ه ورزان و 

کنشگران صنایع خلاق از نقاط مختلف جهان، اقدام به طراحی 

و برگزاری سه نشست با موضوعات »هوش مصنوعی و صنعت 

بازی های ویدئویی«، »هوش مصنوعی و صنعت انیمیشن« و 

»هوش مصنوعی و اقتصاد خلاق« نمود. 

 در مجموع این سه رویداد ۵۳۶ نفر از ۲۱ کشور )ایتالیا، روسیه، 

پاکستان، آمریکا، عربستان سعودی، نیجریه، آلمان، کانادا، هند، 

فیلیپین، ترکیه، سوییس، پرو، اتیوپی، بریتانیا، آرژانتین، اسپانیا، 

اندونزی، تون��س و البته ایران( 

ثبت نام کردند.

 نشست هوش مصنوعی 

ویدئوی��ی  بازی ه��ای  و 

به عن��وان نخس��تین از این 

نشس��ت های س��ه گانه، با 

حضور ۵ تن از کارشناس��ان و 

فعالان صنعت بازی از کش��ورهای 

هن��د، کان��ادا و ای��ران برگ��زار ش��د. 

صحبت ه��ای مطرح ش��ده در این نشس��ت 

ازاین جهت مهم است که صنعت بازی های 

ویدئوی��ی از تأثیرپذیرترین خوش��ه های صنایع 

خ��لاق به نظ��ر می رس��د. ایجاد تح��ول و پویای��ی در جهان 

بازی ها، بهینه سازی فرایند توسعه بازی ها و ایجاد چالش های 

اخلاقی-حقوقی نظیر حفظ حریم خصوصی داده های بازیکنان، 

از ویژگی هایی بود که کارشناسان در این نشست درباره اثر هوش 

مصنوعی بر این صنعت برشمردند. 

این کارشناسان در توصیف آینده ای از وضعیت موردبحث 

نیز به امکان ایجاد دنیاهای مجازی و پویا، شخصی سازی 

کامل تجربه بازی، و ایجاد بازی های کاملاً ساخته شده 

توسط هوش مصنوعی اشاره کردند. لزوم شکل دهی 

همکاری ه��ای میان رش��ته ای، س��رمایه گذاری 

در آم��وزش و پژوهش ه��ای مربوط��ه، ایج��اد 

چارچوب ه��ای قانون��ی منعط��ف و درنظرگرفت��ن نیازه��ای 

سرمایه های انسانی و توجه به ملاحظات اخلاقی، از پیشنهادهای 

سیاستی مطروحه در این نشست برای توسعه مطلوب نقش 

هوش مصنوعی در این صنعت بود.

 انیمیش��ن نی��ز از دیگ��ر خوش��ه های صنای��ع خلاق اس��ت که 

پیش بینی می شود تأثیراتی بیش از غالب دیگر خوشه ها در اثر 

تحولات و توسعه هوش مصنوعی دریافت خواهد نمود. نشست 

دوم که با موضوع نسبت هوش مصنوعی با صنعت انیمیشن 

برگزار شد، شاهد حضور ۴ کنشگر صنعت انیمیشن و کمیک 

از آرژانتین، آمریکا، بریتانیا و ایران بود. از منظر این ۴ کارشناس، 

آثار هوش مصنوعی بر این صنعت عبارت اند از: 

 افزایش سرعت تحولات در این صنعت

 منسوخ شدن برخی از مهارت های دستی صنعت

 افزای��ش کمی��ت تولیدات ب��ا ه��وش مصنوعی، ام��ا بدون 

تضمین کیفیت

 افزای��ش اهمی��ت نقش تخصصی انس��انی در کارک��ردن با 

ابزارهای هوش مصنوعی

 بهینه سازی فرآیند توسعه

از ن��کات مه��م عنوان ش��ده در این نشس��ت، اذعان ب��ه برتری 

تولیدات و محصولات ناشی از هنر و خلاقیت انسانی نسبت به 

محصولات هوش مصنوعی بود، به گونه ای که تولیدات هوش 

مصنوعی بایستی توسط عامل انسانی مورد پایش قرار گیرد. البته 

در همین نشست این پیش بینی نیز صورت گرفت که به تدریج 

کیفی��ت تولیدات ه��وش مصنوع��ی به گونه ای بهب��ود خواهد 

یافت که این تولیدات با تولیدات عناصر انسانی قابل تشخیص 

نخواهد بود! البته افزایش ارزش محصولات انسانی در قبال انبوه 

تولیدات هوش مصنوعی از دیگر پیش بینی های کارشناسان 

در این نشست بود. سرمایه گذاری در آموزش و پژوهش، لزوم 

گفتمان س��ازی در خص��وص قابلیت های ه��وش مصنوعی در 

صنایع خلاق )به ویژه در کشورهای درحال توسعه(، همکاری های 

بین المللی با کش��ورهای پیش��رو و توجه به ذی نفعان کلیدی 

در تصمیم گیری ه��ای کلان از توصیه های سیاس��تی ب��ود که در 

این نشس��ت مطرح گردید.   سومین نشست با عنوان هوش 

مصنوعی و اقتصاد خلاق با حضور ۸ کارش��ناس از کش��ورهای 

آمریکا، آلمان، فیلیپین، تونس، عربس��تان سعودی، نیجریه، 

اسپانیا و ایران برگزار شد. در این نشست بر اهمیت اقتصادی 

صنایع خلاق تأکید ش��د. این نشس��ت با این پرسش اساسی 

آغاز شده که اساساً آیا صنایع خلاق اصلاً ارزش و بازار اقتصادی 

چشمگیری دارند؟ 

در پاسخ اما گفته شد اگر این حوزه را با صنایعی مانند نفت و 

گاز مقایسه کنیم، تقریباً نمی توان از اقتصادی بودنشان دفاع 

کرد؛ اساساً کدام صنایع در مقایسه با نفت و گاز اقتصادی به 

ش��مار می روند؟ اما توجه به آمار و ارقام اقتصادی مختص به 

صنایع خلاق، می تواند اقتصادی بودن آن را توجیه کند. مطابق 

گزارش های جهانی، ارزش بازار صنایع خلاق در سطح جهان 

در سال گذشته میلادی ۳۱۰۰ میلیارد دلار توصیف شده، رقمی 

مع��ادل ۳.۱ درصد تولید ناخالص جهانی. دیگر ویژگی مهم 

صنایع خلاق، »کاربرمحور« بودن آنها و حضور پررنگ نیروی 

انسانی در وضعیت کنونی عمده خوشه های آن است. شاغلین 

این صنایع در جهان ۲۰۰ میلیون نفر، معادل ۶.۱ درصد جمعیت 

کل ش��اغلین جهان گزارش شده اس��ت.  هوش مصنوعی و 

صنایع خلاق به یک دلیل مهم با یکدیگر نسبتی جدی دارند، 

و آن هم اینکه هر دو مقوله سرشتی عمیقاً انسانی دارند و هر 

دو در س��اخت آینده بشری سهمی جدی ایفا می کنند. پس 

دستیابی به شناختی بایسته از حقایق نس��بت این دو، اعمّ 

از فرصت ها و تهدیدهای آن، در کنش��گری فع��ال ما در قبال 

ساخت و اثرگذاری بر آینده این دو صنعت-فناوری و در نتیجه، 

به اثرگذاری شایسته بر زیست آیندگان منجر خواهد شد.

محمد امین شفیع خانی

۱۳۹۵ ارشد فلسفه علم

خلاقیت مصنوعی؟
یادداشتی به بهانه نشست های بین المللی »هوش مصنوعی و صنایع خلاق« 

 لبه مرز  
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با همکاری پارک علم وفناوری شریف

گام دهم: 

نقشه راه کارآفرینی شریف 
از صید ماهی تا پادشاهی؛ گام به گام با کارآفرینی در شریف

»از صید ماهی تا پادش��اهی« عنوانی برای داس��تان دانش��جویی ب��ه نام متین، از 

بچه های دانشکدهٔ مهندسی وعلم مواد است که در هر گام نشان می دهیم چطور 

کسب وکار خودش را با کمک سازوکارهای حمایتی دانشگاه راه اندازی می کند. 

او ابتدا از یک ایدهٔ درست کارش را شروع کرد و اصطلاحاً ماهی خود را شکار 

کرد، اکنون گام به گام در حال توسعهٔ ایده و کسب وکارش است، تا جایی که 

پادش��اه مسیر زندگی و ش��غلی اش خواهد ش��د. تلاش کردیم در هر گام از 

۹ شمارهٔ گذش��تهٔ روزنامه بگوییم که دانشگاه با کمک پارک علم وفناوری 

ش��ریف به چه ش��کل از کارآفرینان و صاحبان 

ایده حمایت می کن��د. حالا قصد داریم تصویر 

جامع و کلی مسیر حمایت از جریان کارآفرینی 

در ش��ریف را به ش��ما دانش��جویان و اس��اتید 

ش��ریف معرفی کنیم. همانطور ک��ه در تصویر 

می بینی��د، ای��ن مس��یر عملک��ردی ش��بیه ب��ه 

مس��ابقات دو ام��دادی دارد ک��ه ه��ر بخ��ش از 

مس��یر، دوندهٔ خود را دارد که در انتهای مسیر، 

چوب خود را به دوندهٔ بعدی می سپارد و دوندهٔ 

دیگر مسیر بعدی را تکمیل می کند. در اینجا نیز 

هر بخش، وظیفه و مأموریتی در همان مرحله از بلوغ ایده و کس��ب وکار را 

دارد و خروجی هر بخش، ورودی بخش بعدی خواهد شد. همچنین شباهت 

مسیر به قیف، از این جهت است که خاصیت این مسیر به گونه ای ست که 

طیف زیادی از بدنهٔ دانشگاه در ورودی این قیف همراه می شوند، اما در ادامه 

تعداد محدودی کسب وکار پایدار باقی می ماند. از طرفی این قیف توسط دو 

محور بالایی و پایینی نیز تقویت می شود. به این معنا که خدمات مختلفی در این 

مسیر برای تقویت ایده  ها و کسب وکارهای فناور فراهم می شود که این خدمات 

یا مس��تقیماً توسط ستاد پارک ارائه شده و یا توسط شرکای پارک ارائه می شود. 

به طور مثال اختصاص مکان اس��تقرار، خدمتی است که مستقیماً توسط ستاد 

پارک مدیریت می ش��ود امّا ارائه تس��هیلات مالی یا صدور ضمانت نامه توس��ط 

صندوق پژوهش و فناوری ش��ریف به عنوان یکی از شرکای کلیدی پارک صورت 

می گی��رد. در این بین برند دانش��گاه صنعتی ش��ریف نیز تس��هیل گر تعاملات و 

ارتباطات پارک با نهادها و سازمان های بیرونی در جذب خدمات مختلف و متنوع 

برای واحدهای فناور بوده اس��ت. همچنین پارک علم وفناوری ش��ریف همواره 

رویکرد باز و گشوده ای در تعامل با بخش خصوصی داشته است و به نوعی خود 

را ملزم به تعامل و همکاری با این بخش از اقتصاد و صنعت کشور می داند. مرکز 

کارآفرینی در ابتدای این قیف اس��ت. فرهنگ س��ازی و ترویج ذهنیت کارآفرینی 

بین دانش��جویان، اس��اتید، بدنهٔ دانش��کده و دانش��گاه مهمترین رسالت این 

مرکز است. مرحلهٔ بعد از مرکز کارآفرینی، شتاب دهنده است. کارکرد اصلی این 

بخش، تیم سازی و توسعهٔ محصول است. شتاب دهنده در این راستا خدمات و 

منابع مختلفی در اختیار تیم ها قرار داده و می دهد. آموزش، مشاوره، منتورینگ، 

ارائهٔ فضای کار اشتراکی، تخصیص بذرمایه، دورهمی ها و تسهیل گری در جذب 

س��رمایه از جمله حمایت های ش��تاب دهنده محسوب می ش��ود. خروجی های 

شتاب دهنده، آمادهٔ استقرار در مرکز رشد هستند. محوریت مرکز رشد بر تأسیس 

ش��رکت نوپا و رشد آن است. استارتاپ ها در این مرحله باید یک هویت حقوقی 

مستقل برای کار خود تعریف کنند. مرحلهٔ آخر از مدل حمایتی به مجتمع های 

فناوری اختصاص دارد؛ شرکت هایی که از مرکز رشد با موفقیت خارج شدند، به 

مرحلهٔ خوبی از درآمدزایی رسیدند و احتمالاً در ابتدای مسیر سودآوری باشند. 

ش��رکت ها با عضویت در پارک به عنوان یک ش��رکت رش��دیافته و با اس��تقرار 

در مجتمع ه��ای فن��اوری اط��راف دانش��گاه 

می توانن��د از خدم��ات پ��ارک در ای��ن بخش 

استفاده نمایند. مهمترین رسالت مجتمع 

فناوری در کمک به پایدارس��ازی ش��رکت ها 

تعریف ش��ده اس��ت. در نهایت خروجی این 

قیف به ناحیهٔ نوآوری شریف ختم می شود. 

در حقیق��ت این جری��ان حمایتی مانند یک 

رود عم��ل می کند ک��ه برف های آب ش��ده در 

نوک قله، یعنی دانشجویان و دانشگاهیان 

را ب��ه دری��ای ناحیهٔ ن��وآوری ش��ریف وصل و 

هدایت می کند. در پایان لازم است به دو نکته در مورد مسیر حمایتی پارک علم 

و فناوری ش��ریف اشاره کنیم. ابتدا اینکه عضویت در شتاب دهنده، مرکز رشد 

و مجتمع های فناوری، به عنوان شرکت رشدیافته نیاز به تأیید کمیته پذیرش 

دارد و مخاطب��ان هر بخش، بعد از حض��ور در کمیتهٔ پذیرش و داوری بر طرح یا 

کسب وکارشان می توانند عضو پارک شده و از خدمات پارک استفاده کنند. نکتهٔ 

بعدی این اس��ت که اگر شرکتی آمادهٔ پذیرش در مرکز رش��د است، الزامی ندارد 

ک��ه بخواهد از مراح��ل قبلی قیف وارد جریان حمایتی پارک ش��ود. هر مجموعه 

یا شرکتی در هر کجای این مسیر باشد می تواند پتانسیل عضویت و پذیرش در 

همان بخش را داشته باشد.

 خودتان را معرفی می کنید؟

علی بابایی هس��تم، ورودی س��ال ۸۹ مهندس��ی کامپیوتر ش��ریف در مقطع 

کارشناسی و ورودی ۹۳ کارشناسی ارشد رشته MBA شریف و درحال حاضر، 

مدیرعامل ترب.

 کمی در مورد مسیر ورودتان به دانشگاه می گویید؟

 در مقطع راهنمایی علاقه بس��یاری به فیزیک داشتم، اما به مرور با برگزاری 

کلاس های المپیاد کامپیوتر توسط مدرسه، متوجه علاقه خودم به تکنولوژی 

ش��دم و در مسیر این رش��ته و المپیاد آن قدم گذاشتم، تا با علاقه خود و 

کسب مدال موفق به ورود در رشته مهندسی کامپیوتر شریف شدم.

 روندتان در دوران دانش��جویی به چه شکل 

بود؟

 در کارشناس��ی، ه��م به خاطر علاقه، و ه��م به خاطر پیش زمینه 

المپیاد وضع درس��ی خوبی داشتم؛ اما در دوران کارشناسی ارشد 

اوضاع این طور پیش نرفت و درسم در ارشد حدود ۵ سال ادامه دار 

بود. تمرکز اصلی من در کارشناس��ی روی درس بود؛ اما س��ابقه شرکت 

در برخی مس��ابقات و فعالیت های دانشجویی را هم داشتم؛ تا آنکه در سال دوم 

کارشناسی به همراه یکی از دوستانم توسط یکی از سال بالایی هایمان دعوت به 

کار در شرکت حصین بر روی پروژه مایکت در سال ۹۱ شدیم و این همکاری تا حدود 

یک سال ادامه داشت و تجربه بسیار خوبی برای من رقم زد.

 ذهنیتتان در دوران دانشجویی چطور بود؟

از همان اوایل متوجه آن شدم که هم به فضای درس و آکادمیک علاقه دارم و 

هم مشتاقم تا در فضای کسب وکار حضور داشته باشم و تصوری که از ۱۰ سال 

آینده خودم داشتم، صاحب کسب وکاری بود که به تحقیقات و ابعاد آکادمیک 

خود ادامه می دهد که به زودی متوجه شدم تصور اشتباهی است. تجربه ۱ساله 

کاری م��ن در حصی��ن کمک کرد تا فضای کس��ب وکار را بهت��ر ببینم و ذهنیت 

درست تری در این مورد داشته باشم و تصمیم دقیق تری بگیرم.

 ورودتان به حوزه کارآفرینی از چه مسیری بود؟

پروژه یکی از درس های MBA به اس��م تجارت الکترونی��ک، طراحی و اجرای 

یک کسب وکار آنلاین بود، در این مقطع بود که یک سایت فروش آنلاین دارو 

تأسیس کردم به اسم »به دارو« که به مرور به دلیل مشکلات حقوقی در 

آن س��ال ها، نتوانست به مس��یر خود ادامه دهد و پس از آن 

مسیر کسب وکار »نسخه پیچ« شروع شد که به همراه 

دوستانم مش��غول توسعه آن ش��دیم و با استفاده از 

همراه��ی مرک��ز کارآفرینی، تم��ام ت��لاش خودمان را 

کردیم؛ اما پس از مدت کوتاهی به دلیل عدم استقبال 

بازار تصمیم به ادامه ندادن آن گرفتیم.

 قب��ل از ورودت��ان ب��ه MBA و ش��روع 

مسیر ترب، به اپلای فکر کردید؟

می شود گفت تا سال دوم کارشناسی، مسیر تحصیلی برایم 

اهمیت زیادی داشت و به اپلای فکر می کردم و آماده بودم 

تا فضای آکادمیک را ادامه بدم، اما با گذشت زمان، حوزه 

کسب وکار برایم جدی تر شد و بستر و فرصت های جذابی 

که در کش��ور وجود داش��ت باعث شد تا فضای کسب وکار را 

جدی تر بگیرم.

 ترب، چرا و چگونه؟

پس از ۳ تجربه کاری، با بررس��ی بازار به یک س��ری ایده رسیدم که از دل آن ها 

ایده موتور جستجو برایم مطرح شد، و با یک تیم ۴ نفره شروع به کار کردیم

 چگونه به اسم ترب رسیدید؟

سال ۹۳ سریال کلاه قرمزی از شبکه ۲ پخش می شد و شخصیت موردعلاقه 

من ببعی بود، ببعی دیوانه وار دو چیز را دوست داشت، کاهو و ترب! به واسطه 

پروژه یکی از درس ها، من ۲ دامنه به همین اس��امی ثبت کردم که بعداً، ترب 

تبدیل به اسم این موتور جستجو هم شد.

 ترب الان دقیقاً دارد چه کاری انجام می دهد؟

در ابتدای تأسیس ترب یعنی سال ۹۳، ترب فقط یک موتور جستجو 

بود که صرفاً برخی فروشنده ها را به خریداران نمایش می داد، بعد 

از حدود یک س��ال و نیم، فروشندگان را به صورت مستقیم به ترب 

اضافه کردیم و ترب این مس��یر رش��د را ادامه داد تا جایی که در حال 

حاضر حدود ۱۰۰ هزار فروشنده در ترب وجود دارند و روزانه ۲ 

میلیون کاربر فعال هم از ترب استفاده می کنند.

 برای آینده ترب، چه برنامه ای دارید؟

ه��م به فکر توس��عه جغرافیایی ترب هس��تیم و هم 

به فکر توسعه اکوسیس��تم ترب؛ به نوعی به دنبال 

این هس��تیم که هر چی��زی که یک کس��ب وکار نیاز 

دارد برایش مهیا باشد را تأمین کنیم، تا هم مسیر 

رش��د فراه��م باش��د و هم مس��یر ورود به ای��ن بازار 

آسان تر شود.

بازاردیده
مصاحبه با علی بابایی، مدیرعامل ترب

متن های گذش��ته، ح��ال و 

آینده  ص�فحه علم وفناوری 

را در این آدرس بخوانید:

 علم و فناوری  



این شماره تقدیم می شود به دانش آموزان کنکوری که برای به دست آوردن بهترین ها 

جلوی اس��ترس کنکور و ش��ب بیداری ها، س��ر خ��م نکردند و با روحیه سرس��ختی، 

شکس��ت بعد شکس��ت را تحمل کردند تا به موفقیت برس��ند. تقدیم می ش��ود به 

نودانشجویانی که چند وقت دیگر مرحله جدیدی از زندگی خود را آغاز می کنند که 

نه خیلی شبیه قبل آن است و نه خیلی شبیه بعد آن. تقدیم می شود به دانشجویانی 

که در دانشگاه هم مثل دوران کنکور، استقامت خود را حفظ می کنند و از این مرحله 

هم استفاده را می برند و دوردست های زندگی را به تنبلی نمی فروشند.

| تقدیم می شود به...  |

ضدتبلیغ ها را 

دریابیم

روزهای همایش انتخاب رشته که می شود، 

هر دانش��گاه و دانش��کده ای که سر بزنی، 

تمام تلاش شان این است که بهترین ارائه 

را از خود داش��ته باش��ند؛ ورودی هایش��ان 

را بهترین نش��ان دهن��د، امکان��ات خود را 

ب��ه روز و متن��وع معرف��ی کنن��د، توانمندی 

علمی، پژوهش��ی و صنعتی در اختیارش��ان 

را کام��ل جل��وه دهند و آینده خوب��ی را برای 

انتخ��اب رش��ته  کنکوری ه��ای مش��غول 

ب��ه تصوی��ر بکش��ند؛ از ه��ر وس��یله ای هم 

اس��تفاده می کنن��د، همای��ش، نشس��ت، 

ناه��ار، مصاحب��ه، خبرگزاری ه��ا، پیام��ک، 

وعده و وعید و...

ماج��را البت��ه ب��ه اینج��ا خت��م نمی ش��ود و 

ای��ن مجموعه ه��ا حت��ی ت��لاش می کنند با 

اخب��ار یا مصاحبه ها یا کلیپ ه��ا و تصاویر و 

حتی گاهی اینفلوئنس��رها یا... رس��انه ها و 

پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی را به کار 

بگیرند تا نخبگان و رتبه برترهای بیشتری 

را ج��ذب مجموعه خ��ود کنند. آنچ��ه اما در 

این می��ان فرام��وش می ش��ود، روایت های 

شخصی، محفلی و دوستانه بین کنکوری ها 

با دانش��جویان یکی دو س��ال بزرگتر اس��ت 

ک��ه از ح��ال وروز رش��ته ها، دروس، کتاب ها، 

می��زان توجه ب��ه نخبه تره��ا و المپیادی ها، 

برنامه ری��زی منس��جم برای رش��د ف��ردی و 

اجتماع��ی دانش��جوها و خلاص��ه هرآنچه 

در ای��ن چهارس��ال و اندی س��پری می کنند، 

به بیانش��ان می پردازند. ای��ن روایت ها که 

معم��ولاً صادقانه ت��ر، ب��دون روتوش ت��ر و 

البت��ه با جزئیات بیش��تری ارائه می ش��وند، 

اث��رات بزرگتری هم می گذارند و ذهنیت ها 

و تصمیم��ات را هم هدای��ت می کنند. برای 

همی��ن ه��م گاه��ی اوق��ات راه ت��لاش برای 

ج��ذب رتبه برتر ه��ا و مدالی ه��ا و... را نباید 

در فلان همایش و بهمان س��مینار و ناهارو 

ش��ام و م��اگ و... جس��ت وجو ک��رد؛ خیل��ی 

وقت ها مسیرش از فرایندهای دانشگاهی 

و وقای��ع روزه��ای ج��اری ش��ریف می گذرد؛ 

وقایعی که اگر رخ ندهن��د و فرایندهایی که 

اگر اصلاح ش��وند، ش��اید اص��لاً دیگر نیازی 

ب��ه همایش و معرفی و امثال اینها نباش��د. 

نمونه های��ش ه��م موضوع پرون��ده ی این 

ش��ماره یعنی رها نش��دن نخب��گان پس از 

ورود به دانش��گاه، حمایت از دانش��جویان 

تحصیلات تکمیلی، تسهیل زندگی مادران 

دانشجو، رونق فعالیت های فرهنگی، ارتقاء 

تجهی��زات آزمایش��گاهی، حل مش��کلات 

کمب��ود خوابگاه و... که ب��ه کار گیری و ارتقاء 

آن، نقل محافل نخبگانی ش��ده و شریف را 

بی رقیب تر از گذشته در روزهای انتخاب رشته 

خواهد کرد چراکه با حذف این دست از ضد 

تبلیغ ها، دیگر احتمالاً نیازی به تبلیغات و 

بازتاب های گس��ترده در ایام انتخاب رشته 

نیست و بازتاب غیررسمی و دوستانه اخبار 

همی��ن اتفاق��ات و فرایندها، وضعی��ت را از 

هزاران ساعت تبلیغ و... بهتر خواهد کرد.

| در حاشیه |

سال بیست و چهارم | شماره ۹2۱ | چهارشنب�ه 28 شهریور   م�اه ۱40۳  

سید محمد امین سپیده دم

۱40۱ ارشد سیاست گذاری

مش��کلاتی ک��ه در م��ورد دورهٔ دکت��ری 

در بخ��ش پرون��دهٔ ش��مارهٔ ۹۱۸ چ��اپ 

ش��ده بود، همه ریش��ه در چرایی وجود 

و نح��وه اج��رای دوره دکت��ری دارن��د که 

ای��ن یادداش��ت در م��ورد آنها اس��ت. در 

آن پرون��ده در خص��وص مس��ائل مالی، 

س��نوات، نتیج��ه نگرفت��ن، ارتب��اط ب��ا 

ه  ر و د ی��ن  ا ی  ن ه��ا مو ز آ و  صنع��ت 

مش��کلاتی بی��ان ش��ده ب��ود. ب��روز این 

مش��کلات، طبیع��ت دوره ای اس��ت که 

از ه��دف خ��ود فاصله گرفته و به ش��کل 

منفعت طلبان��ه ای اجرا می ش��ود. همه 

بازیگ��ران ای��ن دوره در ح��ال جس��تن 

منفعت شخصی خود هستند. بازیگران 

این دوره شامل استاد راهنما، دانشجو، 

دانشگاه، صنعت و البته مملکتی است 

که چش��م امید به تحصیلکردگان خود 

بس��ته اس��ت. اس��تاد راهنمایی که قبل 

از پذی��رش دانش��جو ب��رای او موضوع و 

برنامه ندارد، روی فیلد کاری خود مسلط 

نیس��ت و از آخری��ن تغیی��رات فن��اوری 

اطلاع ندارد، پی کار دانش��جو نیس��ت و 

نمی دان��د دانش��جویش کجاس��ت، هر 

روز ب��ه آزمایش��گاهش س��ر نمی زدند و 

اصولاً آزمایشگاهی ندارد ولی همچنان 

دانش��جو می گی��رد، به دنب��ال پژوهش 

عمی��ق و تربیت یک پژوهش��گر کارآمد 

نیست بلکه آن دو مقاله ای را می خواهد 

ک��ه دانش��جو بالأخ��ره با ه��ر مصیبتی و 

ب��ا هر کیفیت��ی و با ه��ر نتایج غی��ر قابل 

اعتمادی می نویس��د. منفعت او ارتقای 

مف��ت و مجانی اس��ت. دانش��جویی که 

با وج��ود حمای��ت مالی توس��ط اس��تاد 

راهنم��ا، وجود موضوع پژوهش عالی و 

دارای متقاض��ی در صنع��ت، پیگیری هر 

روزه استاد راهنما و داشتن آزمایشگاه 

ب��ا همه امکان��ات علی رغ��م تعهدی که 

داده اس��ت، ب��از ه��م عصرها به س��راغ 

کار دیگر مث��ل تدریس و یا کار ش��رکتی 

می رود، دورهٔ دکتری را یک بازه برای مال 

اندوخت��ن به هزینهٔ دولت دیده اس��ت. 

دانش��گاهی که در مقابل زیاده خواهی 

اس��اتید ناکارآمد خود منفعل و در برابر 

اصول گرایی اساتید فعال خود بی تفاوت 

اس��ت نیز پی منافع خود است. منفعت 

او در آرام��ش کاذب��ی اس��ت ک��ه از ب��اج 

دادن به اکثریت ناکارآمد خود بدس��ت 

می آورد. دانش��گاه نباید به اس��تادی که 

نمی دان��د دانش��جویش کجاس��ت و ی��ا 

کار می کن��د امکان پذیرش دانش��جوی 

دکت��ری بده��د. همین ط��ور صنعتی که 

 با خون دل حاصل ش��دهٔ استاد 
ِ

پژوهش

و دانش��جو را به ثمن بخس می خواهد 

نی��ز پ��ی مناف��ع ش��خصی خ��ود اس��ت. 

اینک��ه برای بهب��ود چه می ش��ود کرد در 

این مختصر نمی گنج��د، اما لازم به ذکر 

اس��ت که ش��ریف با همه مشکلاتی که 

گفت��ه ش��د از بقی��ه دانش��گاه ها خیل��ی 

جلوتر است. علت البته به قوام تأسیس 

دانش��گاه شریف بر می گردد. شریف از 

ابتدا ش��ریف بوده با الگوی معتبرترین 

دانش��گاه های دنی��ا. هنرس��را نب��وده 

ک��ه ی��ک ش��به دانش��گاه ش��ود و بعد از 

۴۰ س��ال و با هم��ه بزک هایی ک��ه آن ها 

را کرده ان��د هن��وز رفتار هنرس��تانی و نه 

دانش��گاهی از خود ب��روز می دهند. این  

را گفتم ک��ه حق نگه دار باش��یم و ارزش 

 ش��ریف را با همه نارس��ایی های آن ارج 

نهیم.

ساختمان فعلی و جدید دانشکدهٔ مهندسی و 

علم مواد دانشکدهٔ مهندسی و علم مواد یکی از 

اولین دانشکده های دانشگاه صنعتی شریف 

با سابقه زیاد در صنایع بالا دستی و پایین دستی 

کشور اس��ت و بر طیف وس��یعی از موضوعات 

آموزشی و پژوهشی رشته مهندسی مواد تمرکز 

دارد. این دانش��کده تاکنون نیروهای انسانی 

بسیاری برای صنایع بزرگ و کوچک در زمینهٔ 

معادن، فلزات، پلیمر و سرامیک تربیت کرده 

و اساتید دانش��کده، پروژه های صنعتی مهم 

و تأثیرگذاری برای صنایع بزرگ کش��ور انجام 

داده ان��د. با این وجود بیش از ۴۰ س��ال اس��ت 

فضای فیزیکی محدود این دانش��کده، تغییر 

قابل توجهی نداشته و این موضوع، دانشکده 

را ب��ا چالش ه��ا و مس��ائل زیادی در توس��عه و 

پیش��برد اه��داف آموزش��ی و پژوهش��ی خ��ود 

مواجه نموده است. متاسفانه در بازهٔ سال های 

۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ دو بار بخش��ی از زیرساخت های 

ای��ن دانش��کده در پردی��س فعلی دانش��گاه 

بطور غیر مسئولانه هر بار بنا بر وعده ای که به 

دانش��کده داده ش��د و آن وعده ها هم محقق 

نشد، مورد تخریب قرار گرفت. هنوز خسارات 

و آثار این سوء مدیریت دانشگاه پابرجاست. 

چنین عملکردی موجب ایجاد تنش در سطح 

دانشکده شد، به گونه ای که تبعات آن مدت ها 

دامن گیر دانش��گاه گردید. پروژهٔ س��اختمان 

دانشکدهٔ مهندس��ی و علم مواد از پروژه های 

مص��وب عمران��ی دانش��گاه با ردی��ف بودجه 

مش��خص در س��ازمان برنامه و بودجه کشور 

می باشد، هرچند این بودجه در پی افت شرایط 

اقتصادی کشور نسبت به هزینه های ساخت 

بسیار محدود است. این پروژه که با توقف روبرو 

شده بود مجدداً به همت مسئولان دانشگاه از 

انتهای سال ۱۴۰۱ مجدداً فعال شد که از همان 

موقع دانش��کده جهت کمک به تأمین مالی 

آن ب��ا همراهی مس��ئولان دانش��گاه به مدت 

یک سال، جلسات متعددی با دو صنعت بزرگ 

کشور ترتیب داد. نتیجهٔ جلسات و مذاکرات در 

اردیبهشت ۱۴۰۳ به ثمر نشست و یک کمک 

مالی نس��بتاً بزرگ ب��رای س��اختمان بصورت 

یک جا محقق شد. نظر به بیانات مقام معظم 

رهبری در دیدار رئیس جمهور و اعضای محترم 

هیئت دولت مورخ ۸ شهریورماه ۱۴۰۱ مبنی بر 

اینکه »زنجیرهٔ ارزش افزودهٔ معدن را تکمیل 

کنید«، دانشکدهٔ مهندسی و علم مواد همواره 

نقش مهمی در راستای تکمیل این زنجیره با 

تربیت نیروی انسانی و انجام پروژه های مؤثر 

مورد نیاز صنایع مرتبط را داشته که گسترش 

زیرساخت های آن این نقش را قوی تر می سازد. 

لذا انتظار می رود پس از ۵۸ سال فعالیت این 

دانشکده، دانشگاه توجه ویژه ای به گسترش 

فضای این دانش��کده داش��ته باش��د. هرچند 

ک��ه صحبت های مطرح ش��ده در ش��مارهٔ ۹۲۰ 

روزنامه شریف در خصوص ساختمان جدید 

دانش��کدهٔ مهندس��ی و علم مواد نسنجیده و 

خارج از انتظار بود، دانشکده امیدوار است با 

کمک و حمایتی که خود دانشگاه در نظر گرفته 

و حمایت جذب شده از بیرون دانشگاه، پروژه با 

سرعت بیشتر و به صورت قابل قبولی پیشرفت 

نمای��د. با توجه به توضیحات ف��وق، انتظار آن 

نیست که از طرف مسئولان و مدیران دانشگاه 

صحبت های تنش برانگیز در خصوص کاربری 

ساختمان دانشکدهٔ مهندسی و علم مواد پس 

از ۵۸ سال کوچک نگه داشتن و دو بار تخریب 

زیرس��اخت دانشکده ش��نیده ش��ود. آن هم 

دانش��کده ای که نقش مهمی هم در تکمیل 

زنجی��رهٔ ارزش افزودهٔ مع��دن داش��ته و دارد و 

می توان��د این نق��ش را بطور مؤثرت��ر با بزرگتر 

شدن فضای فیزیکی داشته باشد.

| رفت و برگشت  |

ارزش شریف، با همه نارسایی ها 
یادداشت دکتر شهریار کابلی درباره پرونده شماره ۹۱۸ روزنامه

دست از سر این دانشکده بردارید 
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دکتر شهریار کابلی

عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی برق

پرونده ش��ماره ۹۱۸، آخرین پرونده در سال تحصیلی ۴۰۲-۴۰۳ در مورد چالش هایی که دانشجویان 

دکتری با آن دست و پنجه نرم می کنند، بود. از طریق درد و دل با دانشجویان دکتری ناله و شکایت گوش ها 

را پر می کرد؛ برای مثال یکی از آن ناله ها مشکلات مالی ای بود که دانشجو را مجبور می کند تا خارج از 

دانشگاه هم کار کند؛ اما دانشجویی دکتری  که عملا نیروی تمام وقت دانشگاه محسوب می شود، اگر 

هم خارج از دانشگاه کار کند امکانات دیگری را، مثل بیمه های دانشجویی در داخل دانشگاه از دست 

خواهد داد. دکتر شهریار کابلی، عضو هیئت علمی دانشکده برق بعد از مطالعه این پرونده یادداشتی 

را برای روزنامه ارسال کرده و موضوعاتی را در رابطه با این مقطع توضیح داده است. نگاه دکتر کابلی 

زاویه  متفاوتی نسبت به پرونده دارد. برعکس پرونده که مشکلات مقطع دکتری از زبان دانشجویان 

بود، این یادداش��ت مشکلات مقطع دکتری از زبان استاد دانشگاه شریف است. این عینک متفاوت 

می تواند کمک کند نگاه کامل و جامع تری نسبت به مسائل مربوط به دوره دکتری داشته باشیم.

در پرونده دومین شماره تابستانی ۴۰۳، پرونده ۹۲۰ روزنامه، تلاش کردیم در مصاحبه با دکتر عباس رجبی، مدیر 

امور عمرانی دانشگاه نگاهی به پروژه های عمرانی نیمه تمام دانشگاه و علل توقف آن ها بیندازیم. در مصاحبه با 

دکتر رجبی موضوعاتی مثل نیمه تمام ماندن خوابگاه متأهلین و اساتید، وضعیت عمرانی استخر آقایان دانشگاه، 

زمین های تحت مالکیت شریف و ساختمان های نیمه تمام دانشکده ها برجسته بود. یکی از این دانشکده های 

نیمه کاره هم ساختمان جدید دانشکده مهندسی و علم مواد است که همه ما ستون های آبی تازه تازه تاسیس 

آن را در رفت و آمد بین س��اختمان آموزش و تالارها دیده ایم. پروژه ای که ۸ س��ال تداوم داش��ته و دانشجویان و 

مخصوصا اساتید دانشگاه را کلافه کرده است؛ چراکه وضعیت حال حاضر دانشکده مواد، علی رغم نقش مهمی 

که در صنعت کشور دارد، تعریفی ندارد. دکتر کاظمی نژاد، رئیس دانشکده مواد  یادداشت زیر را برای روزنامه 

فرستاده است که از تخریب زیرساخت های این دانشکده و بدعهدی غیرمسئولانه مسئولان دانشگاه، وضعیت 

کمک های مالی این دانشکده می گوید و از صحبت های مسئولین دانشگاه در رابطه با این دانشکده انتقاد می کند.

| عکس و مکث |
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